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K A P I T O L A 1: 

K r o n i k a r o k u l 9 9 l 

-----------------------------

ú v o d 

V roce l990,kdy obyvatelé se za2ínali zajíma~ o soukromě podnikání 

a po2et podnikateln r~hle nar~stal,m~nily a zlepšovaly se obchod-

ní výlohy,rozšiřovala reklama a iniciativa na všech stranách. 

Nejen, že stále přibývalo zboži,ale ukazovalo se, že dochází 

k modernizaci a zlepšováni zboží. Bylo započato s opravami fasád 

domů a střech a všude se za2aly provádět stavební úpravy. Najednou 

se objevily kapacity na opravy a modernizaci. Kolín se začal 

vylepšovat. Projevila se iniciativa občanů i Městského úřadu, 
~ 

který si vytkl za úkol zlepšit především střed města-dláždění, 

oprava domů "Na Hradbách'' a přilehlých ulicích. 

V té ~obě pisatel kroniky nechtíc vyslechl rozhovor dvou starších 

občanů před pěkným výkladem obchodu se zeleninou ••••• "člověče,oni 

to snad rozhýbou ••••••••• " 

Ano,stalo se. Mnohé se rozhýbalo k lepšímu a pojem "soukromý podni

katel" byl symbolem dobré práce a kvality. Tak začínala privatizace, 

která se časem rozrostla do velkého a pocetného podnikání, 

ve kterém se "poctivost jména'' a "kvalita"- mnohdy vytrácely. 

Občané 2asem takově podnikatele odhalí a obejdou se bez nich.Po-

dívejme se nyní na jednotlivě 2ásti dění a života v Kolíně - jak 

se věcem dařilo i nedařilo •••••• 
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svtT A NAŠE REPUBLIKA 1991 

President republiky Václav Havel ve svém novoročním ~rojevu 

uvedl,že d~dictví z minulých desetiletí je horší než jsme v ra

dostné atmosféře mo~li tušit. Je před námi ókol z~čtovat s mi

nulostí,rehabilitovat všechny její oběti, napravit všechny 

spáchané křivdy a potrestat jejich viníky.Rozsáhlá transformace 

ekonomiky dosud nepokročila. Lidé jsou nervozní z toho, že je

diné co zatím plánovaná reforma pfináší,je zdražování a hrozba 

ztráty sociálních jistot,včetně ztráty zaměstnání.Jsme zneklidněny 

povážlivým růstem kriminality.Naše společnost je stále v jakémsi 

Šoku. Starý systé~ se zhroutil,nový není dosud vybudován. 

Závěr projevu vy~stil do základních ~kolů pro rok 1991: 

-v parlamentu přijmou tři nové ústavy 

- ihned zahájil sankce podle zákona o malé privatizaci 

-uklidnil cenovou hladinu ve druhé polovině roku 

-čelil růstu inflace protiinflačním opatřením 

-přijmout strategii v oblasti sociální,v oblasti energetiky a 

· velkého průmyslu 

- federální shromáždění projednat spravedlivé zákony do oblasti 

zemědělství 

zrušit vojenské struktury Varšavské smlouvy 

- usilovat o novou kvalitu helsinského procesu 

závěrem uvedl, že nás čekají obtížné časy,ale nesmíme 

ztrácet naději.V~fme, že y těchto zkouškách obstojíme. 



S v ě t v r o c e 1991 ----------------------------

Začátkem ledna svolal prezident USA Bush do Bílého domu konzultaci 

k situaci v Perském zálivu.Z6častnili se jí ministr zahraničí 

Baker,ministr obrany Cheney, předseda sboru náčelníků štábů 

C.Powel a další poradci prezidenta.Jednalo se o další postup 

při plnění usnesení OSN,podle kterého byl vyzván Irák k vyklizení 

Kuvajtu.Protože výzvy a jednání nikam nevedly, ještě v lednu 

silné svazy leteckých sil USA, Británie, Saudské republiky a 

Kuvajtu napadly cíle v okupovaném Kuvajtu a Iráku.Projevem solida-

rity s Kuvajtem bylo vysílání naší protichemické jednotky do 

Iráku. Práce tétó•specielní jednotky naší armády byla hodnocena 

velice kladně. Její poznatky a zjištění bylá důležitá nejen 

v průběhu útoku spojenců, ale i důležitým dokladem pro operace 

armády Spojených států hodnocené po skončení této války. 

Průběh válečné operace Spojenců vyvolal teroristickou činnost 

Iráčanů a došlo k výbuchům v obchodních · střediscích v New Yorku a 

Bonnu. Byly připraveny zřejmě další teroristické akce.Jelikož 

se naše jednotka zúčastnila akce v Iráku,qyla zvýšená ostraha 

v některých podnicích v Československu,ale tím i v Kolíně. Pod

niky pomáhaly střežit jednotky čs. armády.Lučební závody,Koramo,ale 

i některé důležité spojově uzly,zejména železniční tratě.Ke zostře~ 

ní poměrů došlo i v Somálsku, kde probíhající občanská válka je 

v podstatě válkou mezi kmeny. 

V Moskvě zasedal výk6nný \ výbor RVHP a řešil zásadní ' otázky 

spojené se zrušením RVHP a jeho náhradu jinou organizací.v Česko-

slovensku postoje slovenských politiků jsou stála zřetelněji 

proti společnému státu Čechů a Slováků.Pojem Čechoslovák je 

Slováky odmítán. Přání české strany udržet celestvý stát je ze 



strany slovanských politiků stále více zneužíváno a jsou kladeny 

stále větší požada~ky na zvyšováni slovens:cého rozpočtu až výsta-

Vbu metra v Bratislavě,další politické a finanční výhody. 

V Anglii pokračuje zabíjení a teror nevinných lidí formou atentátó, 

ke kterým se hlásí Irská republikánsk~ armáda. 

l. března prezident Bus~ oznámil světu, že včera 28. února skon-

Čila válka s Irákem,válka, která trvala 1014 hodin. Značná část 

tanků a letadel irácké armády byla zničena. Závěr války je ale pro 

. většinu lidí nepochopitelný.Prezident Iráku Saddám Husajn, který 

přepadení a okupaci Kuvajtu přikázal, zůstal nepotrestán.Dělá si 

doslova ze spojenců blázny a zůstal nadále v čele Iráku. 

z negativních zpráv z počátku roku 1991 je třeba zaznamenat 

zahájení soudního procesu v Rakousku se čtyřmi zdravotními sestra

mi, které zavraždili 42 pacientů. Jistě hrůzný příklad počítání li-

dí, kteří nebyli dostatečně kontrolováni. 

Pobaltské státy usilují o osvobození od Sovětskéh9 svazu. Je

jich úsilí bude muset překonat velké potíže, neboť Litva, Lotyšsko 

a Estonsko se staly novými domovy mnoha ruských občanů, kteří rádi 

opustili Sovětské Rusko a nyní jejich přítomnost představuje 

z obyvatel pobaltských republik víc než 20%. 

V těchto dnech pokračovaly sovětsko-litevské rozhovory o osamosta-

tnění Litvy a pobaltských republik. 

Očekává se, že v březnu se přestěhuje 13 rodin volynžských Čechů . 

z Malé Zubovčiny U Černobylu do staré vlasti. 

Rodí se demokracie, privatizace a tyto změny přinášejí svoje pro

blémy. Jedním z těch závažných je skutečnost, že mezi podniky váz-
~ 

ne vyrovnávání pohledávek a dluhů. To má za následek řetězovou 

platební neschopnost. Podniky situaci samy nevyřeší, musí pomá~at 

ministerstvo průmyslu a financí. Ze situace ale těží až neuvěři-

telně akciové banky, které na vysoký úrok poskytují podnikóm 

úvěry. Banky a spo? itelny bezohledně bohatnou. 



Mezi mezinárodní události patří také zám~r pana Bati, dávat 

v Československu přednost investování do obchodní sít~. Předpoklá-

dá se, že v ČSFR bude fa Baťa prodávat své výrobky va 100-200 

obchodech. Naše vláda umožňuje investice zahraničnímu kapitálu. 

Zde jsme svědky zajímavého jevu. Zatí~co v našem regionu výrazn~ 

a dynamicky proniká evropský kapitál, zejména německý, americká 

pomoc vychází ze soukromého sektoru s cílem prostřednictvím 

televize a dalších sdělovacích prostředků seznámit nejmén~ 10 mil. 

obyvatel střední a východ~í Evropy s mechanismy volné tržní ekono-

miky. Klade si za cil vyškolit nejméně 50.000 manažérů, podnika-

telů a pracovníků. Umo3nit vzdělání lO.ooo · vysokoškoláků formou 

stipendií v oboru řízení a ekonomiky a vyškolit nejméně 200 vysoko

Školských učitelů ~v oblasti řízení hospodářství. 

Mezi mezinárodní události patří i narůstající napjetí mezi Čechy 

a Slováky. Projevuje se to i v přístupu k ekonomické reformě, ke 

které je v Čechách daleko větší důvěra než na Slovensku. 

Mezi události mezinárodnímu-významu patří i začínající a probíha

jící lustrace všech poslanců, ministrů a jejich náměstků. 

V Jugoslávii dochází ke srážkám mezi demonstranty, především stu

denty a policií. Demonstrace měly výrazně proti komunistický 

charakter. v Evropě dochází k profilováni politických názorn 

mezi politickými zástupci a mezi národy. To se týká i našeho státu, 

neboť ve stupňujícím se vnitropolitickém napětí začíná bý·t zcela 

jasné, že co nejdříve dojde mezi českou a slovenskou politickou 

reprezentací k zásadnímu a jednoznačnému vyjasnění pozic.Vrcholem 

hulvátství bylo napadení prezidenta Havla na náměstí. Slovenského 
~ 

národního povstání v Braťislavě. Slovenská policie nedostatečně 

zajistila bezpečnost prezidenta a tak mnoho ran schytal doprovod, 

který prezidenta chránil. ~eklo by se ''vyhecovaní prirnitivové", 



ale co říci o našich lidech, kteří kradou na německém území 

v obchodech. Počet krádeží stoupl za poslední rok J,Sx. 

Prezident Havel vykonal další politické návšt~vy. 22. a 23. března 

navštívil Holandsko, kde se setkal s holandskou královnou a před-

staviteli vlády. z Holandska odlet~l do Paříže, kde jej přijal 

Preziden-t Mitterrand.. Tyto návštěvy mají svůj politický a hospo-

dářský význam, neboť uvažovaná asociační dohoda by měla přisp~t 

k uvoln~ní obchodu, k pohybu kapitálu a pracovních sil mezi naší 

republikou a státy Evropských společenství. 

27.března poslední sovětský tank najel na přistavený vagon. Toto 

je realita a zároveň symbol. Nyní je třeba ještě uzavřít dohodu 

o majetkoprávním vyrovnání. (Hlavn~ ale, že jsou pryč!) 

Nová Irácká vláda složila přísahu do rukou prezidenta Saddáma 

Husajna. Co si má obyčejčný člověk myslet o světové politice ? 

Na co padlo tolik Američanů a vojáků Anglie, Francie, když v Iráku 

zůstal u moci Husajn ? 

Tragedie Jugoslavie- tak lze nazvat krvavé boje, které neskončily 

ani za 4 roky. V roce 1991 v průb~hu n~kolika týdnů postihly 

Jugoslavii 3 těžké šoky : nejdříve etnický konflikt v Pakraci, 

potom krveprolití v Bělehradu a nakonec r~zpad země. Trvají nej-

různější úvahy a scénáře o možnosti "vojenského řešení" problémů. 

V Moskvě mohutné demonstrace za s~<andování "Ať žije Jelcin", 

"Pryč s Gorvačovem". Rozhodná podpora Jelcina a protikomunistická 

hesla. 

Tragedie Kurdů. Situace na severu Iráku je nadále znepokojující. 

Tisíce Kurdů prchají před režimem Saddáma Husajna. Stejné utr
) 

pení prožívají Kurdové v Turecku. O trpkém údělu Kurdů se osobně 



Přesvědčil a~erický ministr zahraničních věcí Baker. Bezmocné 

~~írání však pokračuje. Náš parlament se v dubnu nedohodl o novém 

Zákoně půdy. 

Ministr zahraničí SSSR Eduard Ševardze podal demisi v prosinci 

1990. Nyní potvrdil správnost svého rozhodnutí, které odůvodnil 

obavami z nebezpečí diktatury v Sovětském svazu.?! 

Ministři zahraničí SRN P.Hans-Dietrich Genscher a ČSFR Jiří 

Dienstbier se sešli v Praze. Své názory shrnují do Tézí. Podle 

nich by měla Evropská společenství otevřít dveř~ pro členství nových 

demokracií ze středu a východu kontinentu. Důvod spočívá v tom, 

že bezpečnost a stabilita bývalého Západu do značné míry stojí a 

Padá s úspěchem demokratických přeměn na bývalém Východě. 

21. dubna byl v Olomouci ustanovující kongres Občanské demo-
~ 

kratické strany. V čele strany byl zvolen Václav Klaus. Předsednictvo 

SNR odvolalo 23. dubna Vladimíra Mečiara z funkce předsedy 

Slovenské vlády a funkcí předsedy pověřilo Jána Černogurského. 

Vyjádření předsedy české vlády Petra Pitharta: Česká vláda je 

toho názoru, že dnes nelze řešit otázku územně správního uspo-

řádání státoprávního. Zemské uspořádání považuje za možné, ale 

nikoli za nutné. 

Problémy zbrojařských továren na Slovensku v Dubnici nad Váhom 

a v Martině. Je třeba zajistit práci pro 12.000 lidí. Je snaha 

postupně rozvíjet civilní výrobu a postavit závody na nohy. 

Smrtíc~ živel: Pondělní cyklÓn (29.4.), který zasáhl pobřeží 

Bangladéše způsobil podle posledních zpráv smrt nejméně 37.000 lidí. 

Princ Charles s manželkou Dianou přiletěli na návš~ěvu Prahy. 

Vzácní hosté byli přijati na pražském hradě prezidentem republiky 

a paní Olgou. Princ Charles navštíví také Brno a Bratislavu. 

Projevuje velký zájem o ekologické otázky. 

Krádeže obrazů pokračují. 29. dubna ukradli zloději z Národní 

galerie Picassova díla v hodnotě 30 ml.dolarů. ?.května byl vyloupen 



zámek Jemniště na Benešovsku. Bylo ukradeno 8 obraz~. Čtyři z nich 

Pocházejí od holandského mistra 18. století Gasparo van Vitelliho. 

Dražby v rámci malé privatizace probíhají. Hrozí nebezpečí, 

že vyděrači a podvodníci se domlouvají na postupu při dražbě. 

Za příslušný poplatek se domluvený vzdá aukce a stát tak přichází 

o peníze. Stát je bézmoéný. Navrhuje se novela zákona o malé 

Privatizaci, která zabrání těmto podvodům. 

Federální shromáždění schválilo v květnu zákon o půdě. Cílem 

zákona je docílení zlepšení péče o zemědělskou a lesní p~du 

obnovením p~vodních vlastnických vztah~ a upravit vlastnické 

vztahy k p~dě v souladu se zájmy hospodářského rozvoje venkova 

i v souladu a požadavky na tvorbu krajiny a životního prostředí. 

Smíchovský tank opět natřen na růžovo. Natřela jej 16. května 

asi desítka poslanců Národního shromáždění, čímž vyvrcholila 

demonstrace proti zelenému zbarvení tanku. Poslanci tento čin 

vysvětlovali jako protest proti posunu společnosti doleva a proti 

zneuctění památky na štefanika, jehož jméno nese kasárna, před 

níž je tank umístěn. Tank bude přemístěn ·do vojenského památníku. 

Československo se zúčastnilo boje proti Husajnovi v Iráku 

svoji protichemickou jednotkou. Vojáci se vrátili 14. května 

zpět do vlasti a prezident v.Havel jim poděkoval. Připomněl,že 

naše armáda opět stála po dlouhé době na správné straně, bojovala 

za práva a spravedlnost. 

Sněmovny změnily zákon z roku 1951 tak, že státní svátek 

Den osvobození v ČSFR . bude 8. května, ne jako dosud 9. května. 

V prosinci roku 1990 přijal parlament zákon o uprchlících. 
\ 

Zákon přiznává cizincům právo na pět let azyl, kteří mají odů

vodněný strach z pronásledování z důvodů rasových, náboženských, 

A o 



národnostních anebo pro politické předsvědčení. U nás prošla 

do poloviny května 1991 3239 osob. 

Dle sdělení policie sjíždějí se do Prahy celé rómské rodiny 

ze všech koutů Čech, Brna a také ze Slovenska a na Václavskám 

náměstí bezostyšn~ kradou. RÓmové "pracující" v organizovaných 

bandách. Naše soudy u~ělují kapsářům příliš velké tresty. 

Bývalý indický prGmier Radživ Gándhi byl 21. května zabit 

Při silném pumovém výbuchu. Atentát byl zpáchán u města Šri Perum-

Peduru v blízkosti města Madrásu. Gándhi byl zavra~děn den po 

Zahájení voleb. Jeho smrt znamená konec nehruóvské dynastie. 

Ticho před bouří připomíná oblast tzv. Krajiny v Chorvatsku, 

obývaná převážně Srby. Tanky, obrněná vozidla a další technika 

jsou připraveny v palebném postavení. Ze všech stran jsou slyšet 

úvahy o nemožnosti politického řešení. Komu prospívá zvyšování 

nenávisti mezi národy? 

Prezident V.Havel je na návštěvě severní Evropy. Po ukončení 

návštěvy Finska přiletěl 28. května do Dánska. Na letiště jej 

Přišla přivítat královna Margerethe II. a . její manžel princ Henrik. 

Start velké privatizace. Česká vláda schválila 29. května 

zásady pro sestavování seznamů podniků pro privatizaci a je 

připravena vyslovit souhlas s privatizačním projektem. První kolo 

začne · l.ónor~ 1992. 

Kopřivnická Tatra dodá do Číny 1600 našich vozidel. Čína je 

druhým největším partnerem po SSSR. Pro zvýšení pohodlí řidičů 

se připravují další úpravy kabin. 

Problémy Zetoru. Jugosl~vci, Iráčané i Maaaři nemají na zapla

cení a tak rychle rostou řa,dy o~stavených traktorů. 

lO.června vyvrcholily ~slavy v New Yorku, kterými si po několik 

týdnů připomínaly celé Spojené státy vítězství ve válce proti 

Iráku. Zhruba dva miliÓny diváků sledovaly 24.000 účastníků _ 

průvodu. 
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Jugoslávs~é zdělovací prostfedky se zabývají úvahami o rozdělení 

Bosny a Ilercegoviny mezi Srbsko a Chorvatsko. Jedná se o spekulaci 

nebo záměrné vyvolávání neklidu ? 

Kuvajt v čase obnovy. Čtvrt roku po osvobození Kuvajtu op2t 

svítí světla, teče voda a je dostatek zboží. Něco jiného je 

Zajištění životních podmínek a náročnější je obnova průmyslu. 

Názor vedoucího poradců Gorbačova: Krize je pouze vážná, 

Pokračuje a to nejtěžší je teprve před , . ~, . . nar:tl. hrlzl nevyvolala 

Peresstrojka,ta pouze odvrátila výbuch násilností, který by musel 

Přijít. Dnes máme 700 tisíc běženců, kteří utekli ze svých domovů 

Před násilím. Reální životní úroveň většiny prostých lidi klesá. 

Byl zameškán vhodný čas pro zahájení r~forem • . 
Plzeňská Škodovka vstoupila definitivně do privatizace. o Šk odu 

Projevují prozatím zájem Siemesn ABB a Westighouse. 

Podle předběžných zpráv skončily volby prvního rusk0ho 

Prezidenta sice těsným, ale přece jen právoplatným vítězstvím 

• Borise Jelcina. Volby z 12. června daly Jelcinovi přesvědčivý 

mandát pro jednání s Kremlem. Nový ruský .prezident bude mít 

větší pravomoci než v dosavadní funkci předsedy Nejvyššího 

sovětu SSSR. 

Americký raketoplán Columbie přesně podle plánu přistál na zá-

kladně Edwards v Mojavské poušti. Let se obešel bez obtíží. 

V noci z 8. na 9.června se o znemožnění práce televizních 

novinářů pokusili příslušníci a přívrženci Sdružení pro republiku-

Republikánské strany Československa oblehli budovu čs. televize. 

Demonstranti se začali sc'házét - -po--.jedné hodině v noci a demonstra-

ce skončila po jedné hodině odpoledne. 

25.června 1991 Slovinsko a Chorvatsko vyhlásily samostatnost. 

Tyto státy se nepovažují nadále za součást Jugoslavie. Jugosla-



vská vláda odmítla toto rozhodnutí. zašátex občanské války ? 

Britanie a N~mecko odrazují své občany od cesty na Jardan. 

Z9ráva z l.července: Prudké boje. Střílelo se i v Chorvatsku. 

USA podporuje dialog, nikoli komunistickou vládu SFRJ. 

Picassovy obrazy, které byly ukradeny z Národní galerie jsou 

nalezeny. Bavorská po~icie v Bayerthu zadržela 43-letého RSDr Fran-

tiška š. , který si do nádražní úschovny přišel vyzvednout 

obraz Pabla Picassa Absint a karty. 

Dle zd2lení československého helsinského výboru, kriminalita 

u nás stoupla v roce 1990 o 78%. Vzestup kriminality není přechod-

ný a předběžná prognóza dalšího vývoje je spíš negativní. Náš 

stát na explozi kriminality dostatečně a účinně nereaguje. 

Do Rakouska jezdí stále více Čechů na odběr krve. Volání 

po morálce je neúčinné. Rakousko za odběr krve platí. 

S orgány SRN bylo na nejvyšší úrovni dohodnuto budování 

uceleného dálničního tahu Praha-Norimberg do konce roku 1997. 

Oznámilo to české ministerstvo pro hospodářskou politiku. 

Česká specialita Restaurace a hotely zcela drze okrádají 

cizince, kterým účtují až dvojnásobek a více než je v ceníku. 

Nejhorší je, že se toto jaksi nebere ria v~domí a restaurace šidí 

dál. 

Alexandr Dubček informoval v rozhovoru se zpravodajem ČTK, 

že se rozešel s VPN, protože opustila politiku středu. 

Slovenský premier Ján Černogurský poskytl francouzskému listu 

Libération interview a uvedl, že cílem Slovenska je získat koleQ 

roku 2000 nezávislost.Označil toto za nevyhnutelné a · k tomuto 

cíli se musí směřovat nenasilnou, ústavní cestou. 

Podle Tomáše Ježka,velká privatizace začala již letos v červenci, 

kdy byla prodána fa Rakona firmě Procter and Gamble. 



Pti transformačním procesu bylo pou~ito cel& palety privatizačních 

metod, kdy kupónová metoda je pouze jecnou z nich. Pokud se týká 

vzni~lých akciových spole0ností, nezáleží na tom jak a kde 

vzni:(ly. všechny se musí podrobit stejnému privatizačnímu procesu, 

jako kterýkoli státní majetek. 

Byla otevřena vše2 becná československá výstava v Praze. Opět 

po 100 letech v Průmyslovém paláci v Praze se má představit 

Pokrok a rozvoj našeho života. Lidé obdivují architektonick§ 

fešení a představení Křižíkovy fontány s hrou vodotrysk~ a sv~tel, 

které je na sv§tové 6rovni. Koncern července se očekává miliontý 

návštěvník. zatím dochází k obrovskému manku. 

Každý den prakticky všechny sdělovací prostředky více a více 

informují o bojích v Jugoslavii. Znesvářené strany se hlavně 

starají o nákup zbraní a nikdo nepomýšlí na politická jednání 

o zastavení krveprolití. Všechno co se děje znamená pro obyva-

telstvo katastrofu, ale vypadá to tak, že o toto přestavitelé 

dnes již válčících stran nemají upřímný zájem. 

Napětí kolem Gapčíkova trvá. Ekologové s velkou nelibostí 

zaregistrovali začátek napouštění derivačního kanálu vodního 

díla. Série protestních akcí pokračuje. 

31. července byla podepsána smlouva o omezení strategických 

zbraní na nynějším Js6větsko - americkém sumitu. Podpisem smlouvy 

o třiceti procentním snížení strategických útočných zbraní 

a společnou tiskovou konferencí Michaila Gorbačova a George Bushe 

vyvrcholila v Moskvě dvoudenní schňzka prezidentd. Prezident . 

Bush prohlásil, že USA a SSSR hodlají pokračovat ve s·pojenectví 
~ 

z období . války v Perském ~álivu a že nyní exist~je možnost 

zajistit na Blízkém východě trvalý a spravedliyý mír. Prohlá~ení 



k vývoji v Jugoslavii obsahuje výzvu k znesvářeným stranám, 

aby dodržovaly ~mluvu o p~ím~ří. Národy žijící na Jugoslávském 

území musí své problémy vyřešit samy cestou mírových jednání. 

Žel situace je stále napjatější.V Chorvatsku je další mobilizace. 

Samotná prohlášení státníků velmocí zřejmě nejsou moc účinná. 

V noci na 30. července_ přepadli neznámí pachatelé litevskou 

Celnici v obci Medinkaja a zavraždili tam šest litevských poli-

Cistů a celníků. Toto jistě nepodpoří víru v účinnost mírových 

Prohlášení. 

Předpokládané dluhy výstaviště v Praze dosáhnou 700 milionů. 

Českoslo~enská obchodní banka hodlá s touto částkou vstoupit 

do zakládané akciové společnosti. 

Je letní sezona a tak novináři začali sáhodlouze psát o jakosti 

balené pitné vody i té, která teče z kohoutků. Špatná kvalita 

vody je prý v P~lhřimově a v severočeském kraji. Dobrá kvalita 

v kraji Olomouce. 

Letní lijáky způsobily povodně nejen u nás, ale i Rakousku, 

Odkud jsou hlášeny těžké následky povodni~ V Dolních Rakousích 

Přišli o život 4 muži. BylY odplaveny mosty, chaty, auta. 

Hasiči zajišťují zásobováni obyvatel říčními nákladními loděmi. 

Cholera zuří v Africe. 981 občanů zemřelo v Zambii. Celkem 

je hlášeno z Afriky takřka 5.000 úmrtí na epidemii cholery. 

Příčinou jsou špatné hygienické podmínky a znečištěná pitná voda. 

54 německých státních příslušníků bylo vyhoštěno z Českoslo

venska. Jedná se o výtržníky, kteří na Karlově mostě v Praze 

působily výtržnosti. Tito ~narchisté a neofašisté zatarasili 
~ 

průchod po Karlově mostě a obtěžovali kolemjdoucí. Pořádek 

zjednala policie. 

Probíhá neveřejné vyšetřování případu ing. Pavla Minaříka, 
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b~valého pracovníka ~eskoslovenské kontrarozv~dky, kter~ je 

d5vodn~ podezfelý z přípravy po~kození ěi vyřazeni provozu radia 

Svobodná Evropa. Dojít k tomu m~lo v letech 1970-1975, kdy 

P5sobil jako zam~stnanec těto instituce v Mnichov~, přiěemi byl 

Zároveň agentem první zprávy SN2 fed. ministerstva vnitra. 

Akciová společnost Skloexport Liberec pfi své obchodní 

Činnosti zjišťuje, že soustavn~ dochází k ?orušování práv jejich 

Ochran~ch známek Bohemia Glass a Bohemia Crystal. Porušování 

Ochraných práv se dopoušt~jí hlavn~ novi vzni~lé podniky při 

Prodeji do zahrani~i. A.s. Skloexport podniká energické kroky 

Proti zneužívání ochranných známek. 

Půlrok v číslech: Ze správy Českého statistického úřadu 

o vývoji v ČR za p:r;yní pololetí 1991 vyplývá,· že celkové příjmy 

obyvatelstva vzrostly o 13,1 %, zatímco výdaje o 13,9 %. Přitom 

se celkové mzdy zvýšily pouze o 3,6 % a příjmy v zemědělství 

dokonce poklesly o 2,6 %. K l.červenci bylo registrováno kolem 

700 podnikatelů, 2489 nezemědělských družstev, 8837 obchodních 

společností a 1721 akciových spole~ností. Statistika nehovoří 

o tom, že městům nebyly vráceny městské spořitelny, které bývaly 

zdrojem příjmů městských pokladen, resp. spořitelny významně 

Pomáhaly zlepšovat města. 

Ochrana dravců. Do odchovny dravců v Bartošovicích na Novo-

jičínsku přijelo 18. srpna 13 mladých Skotů a ll našich ochránců 

přírody. Mladí lidé zde budou týden pracovat na záchraně 

genofondu jen za stravu a ubytování. Mají se zde setkat se 

známým britským ekologem Normanem Duncanem. 
\ 

' 
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Bagdád: Iráck9 ministr plánováni Samál Madžid Farad~ prohlá

sil, že Irák pfišel v d~sledku embarga, které na n5j uvalilo 

mezinárodní společestvi, ~rátce po lo~ské invazi do Kuvajtu 

o 17 miliard dolar~. Jen zákazem vývozu ropy přišel o 10 miliard 

dolar~. 

V SSSR prosincový převrat. Kli:<a "Jestřábé'" v čele s Janajevem 

vyhlásila válečný stav. Gorbačov údaj~ě onemocněl. Jelcin vyz9vá 

k občanské neposlušnosti. Moc v zemi pfevzala skupina sedmi 

konzervativních komunistických politiků. Prohlášeni Jelcina: 

''Junta zasedne na lavici obžalovanýcH'. Osnovatelé převratu 

nepočitali s tím, jak se zachová arnáda a Moskvané. Moskva je 

Plná tank~. Kolem parlamentu, v n~mž sídli Jelci~, byla zorgani

zovaná kruhová obr~na. Boris Jelcin předpověděl, že vojenská 

junta se udrží u moci tři až čtyři dny. "Události v Sov:S·ts;cém svazu 

znepokojují celý svět", prohlásil prezident USA George Bush. 

Hovořil telefonicky s B.Jelcinem a vyjádřil mu plnou podporu 

jako demokraticky zvolenému v~dci. 

19. srpna vláda schválila zvýšeni cen elektřiny o 70 %. v pře-

počtu na jednoho občana to bude znamenat průměrné zvýšeni poplatk~ 

o 26 korun. 

22.srpna: Puč se zhroutil. Sovětský parlament jej znovu potvr-

dil prezidentem. Státní výbor pro vyjímečný stav byl rozpušt~n 

a dva jeho členové odletěli na Krym, aby se setkali s Gorbačo

vem. Gorbačov se vrátil do Moskvy a premier Pavlov byl odvolán. 

Gorbačov vysoce ocenil postoj, který proti pučistům zaujalo 

ruské vedeni a osobně ruský prezident Boris Jelcin. Jeden z puči

stů Fugo spáchal sebevraždu. 

Ukrajina chce vlastní armádu a měnu. Předsednictvo ukrajinské

ho parlamentu rozhodlo svolat v Kyjevě na 24. srpna mimořádné 
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zasedání nejvy~5ího sov~tu této druh§ nejv~t~í svazové r e9ubliky, 

který má o t ~chto otázk5ch jednat. 

Boris Jelcin zvlá~tnim výnosem rozhodl o zastaveni činnosti 

~omunistickt strany auska v přítomnosti M. Gorba5ova na zasedání 

ruského parlamentu . ~skl , ~e je třeba , aby odstou?ila svazová 

Vl áda, rro to že většina ministrů spolupracovala s pučisty nebo 

lavírovala. Bývalý ministr zahran i5i Eduard Ševardnadze nemá 

v úmyslu stát se členem nové sovětské vlády . Prezident Gorbačov 

Zahájil 23. s r p na sch~zku se š é fy devíti republik , ~teré se 

Podílely na vypracování nové svazové smlouvy. 

Zpráva amerického min istra zahrani~í uvádí, že Československo 

UČinilo za ~ok významný pokrok při zřizování demokrat ick~ch 

institucí ~ uoev~ování občanských svobod. 
~ 

M. Gorbačov oznámil, ~e opouš tí funkci generálního t a jemníka 

Komunistické strany Sovětského svazu a vyzval její ústřední 

výbor, aby rozhodl o svém rozpuštění. 

Podezřelé Milovice: Československé armádě se podařilo převzít 

zařízení ve vojen3kém prostoru Milovice tak, jak se p~vodn~ 

předpokládalo . Proto lidé z blízkého i vzd~leného okolí během 

dvou dnd ukradli v mnohých budovách téměř všechno. ( t~me snad 

málo generálů v armádě na řízení ? ) 

V říjnu letošního roku uplyne 50 let od chvíle, kdy v Čechách 

započalo zabíjení židovskými deportacemi a vzniku terezínského 

ghetta-Padlo mu za oběť 250 tisíc českých a slovenských Židů. 

Zvýšení nájewného ve státních bytech o 180 % bylo zatím odlo-

Ženo . Neuvádí se však, že ve státních bytech bydlí pouhých třicet 

procent občanů . Průměrně platí obyvatelé státnic~ bytO měsíční 



..... 

nájemn6 150 korun; po zvýšení o 180 % by náj e mné stouplo na 420 Kčs. 

Nabízí se n2kolik variant ve vlastnicÁých vztazích. Ministr Klaus 

Vi d í východisko v privatizaci dom~. 

(·'líni str kul tury české republiky ni lan Uhde: " ~1a ministerstvu 

jsme vyměnili všechr~ ředitele. S odstu pem času mo hu zodpov 2dně 

potvrdit, že to byl prospěšný rok. Většina odbor~ má dnes v če le 

lid i, kteří se nebojí zodpovědnosti, jsou iniciativní, nikoli 

však ve svůj vlastní prospěch ." 

V Sovětském svazu byl ministrem zahraničí jmenová n bývalý 

velvyslanec SSSR v Praze Boris Pankin. 

Maskovaní policisté obsadili letiště Mošnov. Zbraně ani drogy 

se nenašly. Zpr&vy jsou rozporné a jeví se celá akce jako neko

ordinovaná mezi složkami policie a armády. 

Na začátku září můžeme jen smutně konstatovat, že boje v Jugo-

slavii trvají a spíše se zvětšují. Armáda nasadila tanky a mino

mety, které ostřelovaly chorvatský Vukovar. K výsledku práce 

nejvyšších diplomatů můžeme spolu s Hamletem říci: jen řeči! 

Praha opět Mozartova: V Praze zaěal 5. září velkolepý hudební 

festival EVROPA-MOZART-PilAHA , který je spplečným dílem české 

republiky, Itálie, Francie, Rakouska, Švýcarska a Německa a navíc 

všech měst , kde Mozart během svého života prodléval . v Praze 

proběhne více než 50 koncertů, operních představení, ve kterých 

vystoupí nejlep;í naši i zahraniční internreti . 

Evropské společenství nám neotevřelo trhy a Paříž odmítá st·t:edo

evropské maso. Byla to Francie, která neústupně trvala na zablo

kov5ní trhu dvanácty ES v otázce otevření trhu. Je to zklamání, 

že nebylo dosa"Ženo dohody v otázce značného poli tic;<ého významu • 

.. 



Agentura DPA postoj Paříže komentovala takto: E3 si dnes ud5lala 

ostudu kv~li n6kolika stOm kilogran~ masa (toto je snad přece 

jen přehnané- že by jen tak má l o nasa se mohlo vyvézt7 ). 

V Praze sa ze 47 kinosál~ uvád6 ly ve 40 filmy US A. Ja tomto 

trapném stavu nese v~nu .i naše ministerstvo kultury (neboť promí

tané filmy, mírn~ řečeno nemají požadovanou kultur~í kvalitu) . 

Stále ještě platí více než čtyři cetilet~ dekret prezidenta , ~terý 

jasn~ hovoří o státním filmovém monopolu . Ač nebyl zru~en, nik~o 

jej nebere vážn2. Otázka tedy stojí: jak to bude s privatizací 

v kinematografii ? 

Federální vláda rozšířila návrh lustračního zákona , který 

by se měl vztahovat na ředitele státních podniků a j e jich náměstky. 

V Jugoslavii mluví zbraně dál . Ohniska bojů války se rozrů

stají . Osijek v Chorvatsku, Kusinje u Pakrace, Kostajnice atd . 

Jeden krok kupředu a dva zpátky; takové jsou výsledky diplomacie . 

Chudáci lidi. 

25 poslanců m~stského zastupitelstva v Praze podalo návrh 

na odvolání Jaroslava Kořána z funkce pražského primátora. Návrh 

byl přijat 46 hlasy. Poslanci vytýkali p.K~řánovi, že nepředložil 

zastupitelstvu návrh na rozvoj Prahy . Za jednu z nejvážnějších 

chyb byla označena skutečnost , ~e primátor dal tisku informace, 

ze kter~ch se vyvinula " počítačová aféra". 

Stále častěji se vyskytují novinářské úvahy o možnosti rozdě

lení republiky. Do úvah zapojujÍ některé západoevropské politiky. 

Tito diplomaticky odpovídají, že toto je vnitřní ot&z;<a naší fede 

race. z našich politiků se vyjádřil pan Kalvoda :"Cena za federaci 

byla českou stranou zaplacena jak morálnč , tak hmotnč prostředni

ctvím rozpočtové politiky . ~ení možné dále pokračovat v chybné 



Politice dstupkň, díky již se slovenská reprezentace dodnes ostý-

Chá říci, co vlastně chce." 

Místopředseda vlády Václav Valeš odstoupil. Učinil tak po nevy

bíravých ótocích ve federální~ shrorná žd~ní. Ve vl5d& vykonal mnoho 

Záslužné práce a demisi podal v zájmu svého zdraví a klidu v rodin8 . 

Tém~ř třetina obyvatel na Slove nsku sympatizuje s HZDS. 

Čtrnáctým pražským primátorem byl zvolen Milan Kondr. Za n2j

d~ležit~jší považuje městskému zastupitelstvu vhodné technick6 

Zázemí pro jeho práci, reorganizovat úřad magistrátu a zasadit 

novelizaci zákona o hlavním městě Praze. 

Zmrazení majetku KSSS. Žádost o zmr~zení všech prostředků KSSS 

Uložených v bankách, organizacích a úřadech předal fed. min. 

Zahraničních věcí zástupce velvyslance SSSR v ČSFR. Žádost vychá-

zí z nařízení prezidenta RSFR a týká se jak movitého tak i nemovi-

tého majetku. 

Federální vláda se 30. září zabývala hodnocením postupu při pře

• bjrání majetku KSČ. Přes všechny potíže, které se s uplatněním 

zákona vyskytly, byly převzaty téměř všechny podniky a óčelová 

zařízení. Proces přebírání majetku se ukázal jako složitější 

než předkladatelé zákona předpokládali. Využití majetku KSČ a SSM 

je například narušováno tím, že někteří původní vlas~~ci nemovi

tostí uzavřeli smlouvy o pronájmu těchto nemovitostí se subjekty 

z okruhu osob blízkých funcionářskému aktivu nebo různých mafií. 

Vláda proto schválila návrh novely zákona o nájmu a pronájmu 

nebytových prostor, který tyto praktiky reviduje. 

Představitelé prezidia Federace strojvňdců se setkali 30. září 

s prezidentem V.Havlem, který vyslechl jejich sdělení o současn é 



situaci v 3elezniční dopravč . Po setkání s prezid entem se rozhodli, 

že stávku vyhlá§enou na 1. fíjna zkrátí na jednu hodinu od 5 do 6 

hodin. 

Názor herce a poslance Štefana ř<vietika: "Kdyby SNS chtěla 

dosáhnout nezávislosti Slovenska, nemůže to realizovat bez mandátu 

většiny obyvatel Slovenska- bez ceferenda. O budoucnosti Slovenska 

rozhodne občan, sice l<rmený demagogií a polopravdami z jedné 

i druhé strany, ale může to být jenom on." Pokračoval: "Každý 

má předpoklad dosáhnout toho, čeho je hoden a co si zaslouží . 

Zkrátka, každému co jeho je." 

Předseda ~střední banky RSFSR Georcij Mafuchin uvedl p~i jedná

ní s delegací Evropských společenství, Že v případ2 vzniku jaké

hokoliv svazu reoublik by Rusko převzalo 60 % sovětského zahra-

ničního dluhu. 

v polovině září na lO.regionální konferenci strany BAAS, byl 

Saddám Husajn opět zvolen generálním tajemníkem strany, která 

i přes iráckou porážku ve válce v Zálivu, nadále v zemi vládne. 

Husajn byl zvolen i do čela Rady revolučního velení, nejvyššího 

a rozhodujícího grémia země. 

Celé září byla naše veřejnost vzrušena únosem dvouměsíčního 

Tadeáška Kopeckého. Po měsíčním vyčerpávajícím pátrání 200 polici

stů byl 1. října Tadeášek objeven v Chrudimi, zdravý. Pozorná 

matrikářka . Městského 6řadu v Chrudim~ ~oznala př i evidenci pokus 

o zfalšování rodného listu určeného pro malého Tadeáška. Násle

doval rychlý zásah policie a pachatelka únosu byla zadržena. 

Převrat na Haiti; vládu na Haiti převzala tříčlenná vojenská 

junta a prezident Jean-Bernard ~ristide byl ~řinucen opustit 



\ 

ze ,ni. 

K vojenskému ~řevratu došlo rovnčž v Togu. Vojáci obsadili 

rozhlas a oznámili roz pušt2ní přechodné civilní vlády. 

Německo- výročí sjednocen1. Vedení N~mecka (soci á l ní demokracie) 

vyjádřilo názor, že ~jednocení Nčmecka otevřelo lidem ve východní 

Části státu možnosti pod ílet se na vytváření společného státu, 
' 

který bude demokratický a sociáln ě s pravedlivý. Scučastně ale 

upozorňují na vysokou nezam~stnanost v bývalé NDR . 

Prezident Havel navštívil Francii a podepsal Československo-

francouskou smlovu o porozumění a přátelství. K politickému vý-

Voji u nás řekl : "Mezi Čechy a Slováky nebylo nikdy nepřátelství 

natož ozbrojený k~nflikt." 

Ministři zahraničních věcí ČSFR a SSSR J. Dienstbier a ~ - Pankin 

podepsali 3. října v Černínském paláci v Praze s mlouvu mezi ČSFR 

a SRN. Do Prahy přiletěl prezident R. von We izsacker. s prezi-

dentem Havlem si vyměnili zkušenosti, jak se oba státy vyrovná

vají s dědictvím minulosti a dále o bil~terálních vztazích. 

Denní tisk z podzimu 1991 se denně zabývá objevenými případy 

pašování kokainu a jinými případy pašování a denn2 jsou uveřejňo-

vány zprávy z bojišť v Jugoslavii, o raketovém ostřelování Záhře-

bu a o dalších ohniscích krvavých střetů. Pokud n e bude mezi národy 

Jugoslavie vůle po usmíření, není žádná diplomatická pomoc nic 

platná. Bojuje se dál. Hospodářský rozvrat pokračuje. 

Nacionalismus zase ukázala část slovenských poslanců v parla

mentu. Zcela jasně se prokázaly jejich snahy po rozbití federace. 

Vztah mezi našemi národy chtějí u~ravit do republ ikových ústav 



pres státní s mlouvu k ústavě federace. Poslanci SNS, SDL a HZDS 

opustili jednací sál sněmovny a znemožnili usnášeníscho~nost 

sn~movny. Politic~é vyhraněnosti prakt icky bojkotují z ájmy fede-

race. 

Na pozvání prezidenta Havla přiletěla do Československa státní 

návštěva z Izraele. Návštěva prezidenta Cjaim Herzoga je v histo

rii čs.-izraelských vztahů první cestou hlavy izraelského státu 

do Československa. Je přikládán velký význam setká ní prezidenta 

Herzoga s židovskými komunitami v Č2ské repub lice i na Slovensku. 

Čes koslovensko prod5lá vá turistický boom . Prahou se line zm~ť 

jazyků patrně ze všech koutů světa . Jsme si vědomi , že Praha je 

vizitk ou celé republiky pro návštěvy z ciziny . Magis trál by měl 

sehrát svoji úlohu v úklidu odpadků a špíny. Turisté by se nemě li 

setkávat s notorickým okrádáním. Chtít mít Prahu lepší, to samo 

nestačí. že by nový muz na magistrátu měl více úspěchu než předcho

zí ? Přejeme mu to, aby národní hrdost platila víc než lhostejnost. 

Sedmnáct hodin trvající déšť na Sicílii způsobil sesuvy půdy 

v provinciích Enna a Caltanisseta. O život přišlo osm lidí. 

Stavovské divadlo v Praze ožilo v lesku a třpytu. ll. října 

lidé před 19. hodinou lidé obléhali vchod do Stavovského divadla. 

Všichni ve večerních šatech šli navštívit premieru hry Josefa 

Topola " Sbohem Sokrate''. Představení se zúčastnil i prezident 

Havel. 

Papež Jan Pavel II. přiletěl na návštěvu do Brazilie. Je to 

již druhá jeho návštěva této země . Proti roku 1980 je všechno 

chujŠÍ, neboť země prožívá těžkou hospodářskou krizi. 



Spedi·térská činnost v NSR patří do oblasti svobodného podnikání , 

a stát tudíi nem~~e jejich činnost ovlivnit. Systém jejich ~rá

ce však způsobuje delší čekací doby na odbaven í kamionů . Ha Fol 

mavě se tvoří až 15 km fronta a vzrůstá napětí a ~nohdy i agre-

sivita řidičů i obývatel . 

~eskoslovensko rozšiřuje svou pomoc v Chorvatsku. Další dva 

kamiony s balíčky hygienických potřeb a potravin vyslal čs. 

Červený kříž do Chorvatska. Už předtím poskytly ~eské a Slovenské 

katolické charity léky, obvazový materiál a de~y . 

Prezident republiky V. Havel podepsal lustrační zákon. Ve FD 

jej podepsal SL a místopředseda FS p . R.Battěk. Předseda FS A . Dubček 

svůj podpis odmítl. 

v české republice je kolem 130 nemocnic řízených okresními 

úřady a léčí se v nich asi 80 % pacientů. Nemocnice volají o po

moc, protože se zdražuje provoz zvýšením cen elektřiny, potravir., 

zdravotnického materiálu a léků v některých případech až čtyřná

sobně. Rozpočet však zůstal na roku 1990. 

Prezident v.Havel se svým doprovodem navštívil USA. Přijal 

j~j prezident USA G.Bush. Čs-americké rozhovory, kterých se 

zúčastnily delegace obou zemí se týkaly tří okruhů problémů. 

Současný vztah česko-slovenských problémů, proces státoprávního 

uspořádání. Dále byly rozhovory věnovány ekonomické reformě ~SFR. · 

všechny sdělovací prostředky trvale ze všech stran píší úvahy 

o budoucnosti společného státu. Stále více se objevují další 

vyvolané potíže např. s kompetencemi a názory na možný kompromis 

se velmi liší. Stále ví~e lze v hodnocení výhledu na náš společný 

stát cítit skepsi. 



Česká vláda uzavřela kladn~ jednání s fou Baťa. Podle uzavře

né smlouvy vloží Daťa do společnosti Baťa-ČSFR 27.mil. dolarů 

a další nehmotné vklady, zároveň přebere závazek Domu obuvi 

ve výši 2 mil. na rekonstrukci. Baťa chce zavést moderní z~~sob 

prodeje obuvi. 

Škodovka v Mladé Boleslavi stále pracuje jen čtyři dny v týdnu. 

Propouštět lidi nebude. Vzhledem ke sníženému odbytu v tuzemsku 

je výroba snížena na 170 tis. vozů ročně. 

v Bratislavě se uskutečnil za přísných bezpečnostních opatření 

mítink k 73. výročí vzniku teskoslovenska. Všechno skončilo tra

pně; příchod prezidenta byl vítán potleskem příznivců federace 

a pískotem odpůr~ů. V.Havel vyzval přítomné, aby dv~ma minutami 

ticha uctili památku padlých. Když část manifestujících nepřesta

la skandovat hesla, opustil i s doproved mítink. Ten byl pak 

pochopitelně ukončen. Hěkteří lidé to mají do Evropy o kous2k 

dál. 

18. schůze federálního shromáždění schválila zákon o provozo-

vání rozhlasového a televizního vysílání. Zavádí se duální model 

demonopolizovaného a odstátněného rozhlasu a televize vedle 

produkce soukromých vysílacích subjektů- držitelů licencí. 

K !.listopadu byly zrušeny státní cenové regulace u řady druhů 

potravin. zvýšily se ceny másla, vajec a chleba. Zdražování má 

své kořeny v monopolním postavení některých výrobců a obchodníků. 

Pokud nedojde k nápravě FMF ve spolupráci s národnimi ministerstvy 

využije svých pravomocí, včetně vyhlášení maxim. cen. 

Dluh všeobecné výstavy v Praze je odhadován na 1,1 miliardy Kčs. 

Bruselský pavilon vyhořel a vzhledem k jeho devastaci bude objekt 

demontován (zatím žádné starosti, kdo to zaplatí?). 



V ŘLně skončil summit NATO. Preziden t G. Bush potvrdil rozhodnu

ti U~A nadále se podílet na bezpečnosti Evropy . Ze čtyř doku

men t~ , které pfedstavitelé aliance za dva dny p~ijali~ pouze 

jeden se v2nuje nové strategii ITATO . " ::<. i z ika , jimž je vys tavena 

bezpečnost s pojenc~.nejsou již pravdšpodobně t ak spojena s eventu

alitou kalkulované agrese .... Nestabilita m~že vyplynout z v ážných 

hospodá~ ských, sociálních a politických obtíži vče tn~ etnických 

rivalit a územních spor~. Zřejmě po rozpuš t 2ní "Var š avské smlouvy" 

se počítá se zmírněním napětí v Evropě. 

Stá le vice politik~ českých, slovenských i novináři sdělu jí 

své 6vahy na státoprávní uspořádání republ iky. Vyskytují se nové 

pojmy jako dvojd()jjlek, spolková republika. Český občan cítí, že 

jde o naši ČSFR a je z těchto úvah zmaten. Cht2li bychom zacho

vat celistvost republiky. Ale stále více se ukazuje, že řešeni 

naší budoucnosti je v rukách Slovák~. Hlavně, že se stále všude 

zd~razňuje, že nikdo nepomýšlí na krvavé konflikty. 

Naproti tomu přicházejí zlé zprávy z Jugoslavie. Na počátku 

listopadu přicházejí zprávy o obléhání Dubrovníku, dělostřeleckém 

osřelováni přístavu Zadar, krutých bojích v Sin ji, Osieku a jinde. 

Na Slovensku se objevily falsifikáty tisícikorun. Občané byli 

upozorněni tiskem, jaké jsou rozlišovací znaky mezi pravou a fal

šovanou tisícikorunou. 

Rostoucí počet vražd vedl studenty SOU ve Žctáru, aby napsali, 

podepsali a rozšířili petici požadující obnovu trestu srnrti. Moti

vern petice je také vražda jejich spolužáka. Pachatelem je cikán. 

Federální vláda schválila transformační zák6n družstev. Zákon 

upravuje vypořádáni majetku v družstvech, 9rávní poměry vůči 



obchodnímu zákoníku a podmínky přeměn družstev na jinou podnika

telskou formu. 
17. listopadu vystoupil v televizi prezident Havel a ohlásil, 

ze v nejbližších dnech předloží federálnímu shromáždění tyto návrhy: 

1/ Návrh nonely ústavního zákona o referendu 

2/ Návrh novely ústavního zákona o československé federaci, který 

by stanovil, že nová federální ústava nabývá účinnosti až oo své 

ratifikaci národními gardami, jak se na tom shodly všechny poli

tické síly. Dále prezident považuje za nutné, aby FS urychleně při

jalo zákonné normy, které mu rovněž v nejbližších dnech předloží: 

a/ ústavní zákon, který nově a přesně určí okolnosti, za nichž 

lze FS rozpustit a vypsat nové volby a který zároveň svěří 

prezidentovi právo vydávat po rozpuštění FS zákony formou de

kretů, samozřejmě s tím, že podléhají dodatečnému schválení 

nově zvoleným parlamentem. 

b/ ústavní zákon o nové struktuře federálního zastupitelského 

sboru. 

cl Volební zákon, který zajistí, že do budoucích zastupitelských 

sborů budou zvoleni občané, kteří se těší největší důvěře vo-

ličů. Tuto svoji iniciativu prezident ČSFR zdůvodnil tím, ze 

" vše nasvědčuje tomu, že je v tuto chvíli nad síly na§ich 

zastupitelských sborů se včas a rozumně domluvit o budoucnosti 

našeho státního soužití". 

Prezident tímto prohlášením vyvolal bouři. Řada podniků vydala 

kladná staniviska na podporu jeho návrhů, zejména v českých zemích. 

Naproti tomu na Slovensku Hnutí za demokratické Slovensko označilo 

projev za nereálný, který spíše prohlubuje krizi ve vedení státu. 



Slováci se již otevřeně staví proti jednotě státu. SNS p.Prokeš 

píše, že idea óeskoslovenského státu jako domova Čech~ a Slovák~ 

je mrtva již od 10. března 1939. Českoslovensi~ý stát a jeho idea 

přetrvaly dalších 50 let jako nástroj ěeské hegemonie ••• 

?anuje všeobecný ná~or: lidé souhlasí s prezidentem, lid6, kteří 

chtějí žít ve společném státě. Politici, zejména slovensští, ani 

nevzpomenou, že to byli Češi, kteří Slovákům pomohli nahoru. 

Mezi poslední zprávy patří i ozná~ení o úmrtí G.Husáka dne 

18. listopadu. Na Slovensku je hodnocen slovy: "Nesmíme zapomí-

nat na to, že téměř deset let byl ve vězení pro obvinění ze sloven

ského nacionalizmu'', řekl Ján Černogurský. V Čechách máme jen 

špatné vzpomínky ha jeho "normalizaci" po srpnu 1968. 

v následujících dnech se konalo mnoho demonstrací, hlavně 

pražských student~, ale i ostat~í veřejnosti, která podporuje 

prezidenta v řešení politické krize v ČSFR. Ozývají se hlasy po 

rozpuštění Federálního shromáždění v případě, že nebudou přijaty 

návrhy prezidenta. Politici ale takové stanovisko odmítají. 

Americký slogan: "I love money" miluji peníze- si přisvojili 

už někteří podnikavci i u nás. Čtrnáct kamionových souprav se 

stavebním odbytem převzala z Mnichova na jih Čech znojemská firma 

Palmaton. Jde o štěpkové dřevo se zbytky lak~, mořidel a plasti

ckých hmot, které při běžném spalování uvolňují toxické látky. 

V Německu se musí platit za spálení jedné tuny 300 DM. Palmaton 

si nechal zaplatit po 100 markách a odpad ·odprodala byto-

vému podniku v Prachaticích. Do případu se vložila policie. 

Sedm trestanc~ v Leopoldově zavraždilo pět příslušníkd Sboru 

nápravné výchovy a uprchlo. Všichni trestanci následující den byli 

zadrženi. Je zarážející, že se něco takového může ve věznici stát. 



Na pětset skinheadO protestovalo na Letné ~ - Praze proti vzrO-

stající kriminalit~ Romó, Arab~ a Vietname~. Ochránci z ákon~ by 

si měli poradit s agresivními výtržníky. 

Na Ukrajině prob~hlo referendum, které rozhodlo, že se Ukrajina 

stala nezávislým st~tem. V :·yjev~ byl naprostý klid. Podle Gorba-

čova je odchod Ukrajiny úplnou katastrofou pro Sovčtský svaz. 

Začátkem prosince na severu Čech opět udeřila inverze. 

Nejvyšší koncentrace š:<odlivin způsobila výrazný růst zápalu plic 

dětí na Chomutovsku. Česká vláda označuje současný stav za pohro-

mu. Elektrárny v severních Čechách zmenšily výkon o 1100 ,l\J . 

Některé ekonomické reformy v Číně se vyvíjely velmi úspěšně • . 
Dokonce i ve světě našla ocenění. Reformy přinesly Číně obrovské 

změny, život lidí se zlepšil. Za poslední leta činil přírůstek 

hrubého národního důchodu 9,1 %. Čínu navštívil Marian Čalfa. 

český sněm přijal 3. prosince usnesení, v němž hod notí postup 

české vlády při tvorbě rozpočtu na rok 1992 jako"přimčřený a odů-

vodněný." Slovenští politici by na jedné straně rádi vid~li pří

spěvek od ČR v rámci "občanské solidairity se SR", na druhé straně 

,., 
.... o 

v~zk dělají: všechno pro rozbití federace. Je to dilema nebo vydí

rání ? Rozpočet federace byl schválen a vláda ČSFR souhlasí s jedno

rázovou dotací do republikových pokladen ve výši pěti miliard karu~. 

Sovětský svaz zanikl 8. prosince v Brestu. Rusko, Ukrajina a 

Bělorusko vytvořily společenství. Svaz sovětských socialistických 

republik jako subjekt mezinárodního práva a geopolitická realita 

končí svou existenci. Uvádí se to v úvod u dohod y o vytvoření 

společenství nezávislých států Ruské federace, Ukrajiny a Bělorus

ka. Pro Gorbačova nezbylo křeslo. 



Předpov2a Václava Klause na ro~ 1992: východiska hospodářské 

Politiky pro ro~ 1992 byla přednesena na zasedání tripartitní 

federální rady . Největším nepřítelem nebude inflace, al~ hospo

dá?sk~ pokles . Hrubý domácí produkt poklesne o dal ~ ích 3- 6 %. 

Poslanci federálního shrom~žd~ní řekli o V. Havlovi, že jeho 

Občanská iniciativa nese často znaky nátlakových akcí na poslance. 

V.Havel odmítá tyto názory: " Nebezpečí ústav:1í kri3e visí ve vzduchu 

a lidé to cítí. Situace je den ode dne dramatičt2jší a musíme být 

Připraveni na nejhorší alternativy. Chtěl jsem lidem v Čechách ~ 

na Slovensku zdůraznit pocit spoluzodpovědnosti za demokracii . 

Evropské společ~nství uznalo samostatnost Chorvatska a Slovinsk~. 

Tyto republiky musí dodržet několik požadavků , jako je dodržování 

demokracie a lidsk~ch práv a bezpečnost národnostních menšin. 

Na záv2r roku bohužel intenzita bojů dále vzrostla v Chorvatsku . 

Pokračuje vzájemné obviňování národů Jugoslavie z ozbrojen~ch srážek. 

· Uklidnění je v nedohlednu. 

I1už, který změnil svět- 1ichal Gorbačov, kter~ rozbil marxisti

ckou tézi o bezv~znamnosti jednotlivce v dějinách, teč odešel spolu 

se systémem, jehož byl posledním představitelem. V~sledek , kter~ 

reformátor Gorbačov za sebou nechal, z něj dělá jednu z největších 

Postav století. Zavrhl sovětskou konfrontační politiku síly, posunul · 

světovou historii na jinou kolej. 



K A P I T O L A 2 

Vstup do nového roku 1991~ Potraviny st?edočesk~ kraj přikázaly 

všem závodům, tedy i kolínskému, zvyšovat prodejní cenu masných 

a uzenářských výrcbkO oproti dodací cen6 o 30 %. Zákazník tak 

zaplatí 0 30 % víc a z rozdílu je hrazena rozsáhlá ad~inistrativa 

podniku Potraviny, která se tak na úkor spotřebitelů snaží udržet. 

Na stavbě obchodního střediska u pošty je klid. V hrubé stavbé 

je obchod ukon6ený, zastřešený a předpokládá se dokon6ení v ónoru 

1992. 

Průtah - zatím v agonii. Domy u Modrého bodu byly demolovány 

a ·to v době, kdy bylo stavební řízení pozastaveno. Další demolice 

byly zastaveny až do konečného rozhodnutí ve věci průtahu. 

v Kolíně se v 1/IV připravují první aukce provozoven. Je vybrá-

no 20 položek, které budou předloženy ministerstvu ke schválení. 

Činnost óřadu práce, kde se denně vystřídá kolem 50 návštěvníků, 

má na starosti 21 pracovníků, kteří se snaží opatřit jim práci 

do sedmi dnů. v případě neúspěchu se jim po této lhůtě začne vyplá-

cet podpora. 

Regenerace motorových olejů v Koramu nebude. Důvodem je jednak 

změna ve sběru vyjetého oleje (Slováci chtějí vlastní sběr rege-

nerovat), ale hlavní nedostatek je v investičních nákladech, které 

v dnešních cenových relacích představují 2 miliardy, které Koramo 

samozřejmě nemá. Nově vzniklý útvar marketinku se zabývá zvyšo-

váním kvality výrobků, balení, zlepšování služeb apod. 

Provolání starostů jednot sokolské župy Tyršovy v Kolín2 



vyzývá k návratu býv~lé členy do tělocvičných jednot . Početná výpra

va cvi~enc~ kolínského SOKOLA se zdčastnila vystoupeni na VII .sletu 

zahraničních Sokolň v Paříži. Sokol se hlásí ke svým traiicim 

vychovávat zdrav~ , morálně siln& a vlasti oddaná občany. Lidi 

pracovité, stfídm~, nábožensky i politicky sná~enlivé. t ~ládež 

vychovávat k 6ct~ k osobnosti druhého. 

Stavební bytové družstvo v Kolin6 zahájilo jednáni s několi~a 

firmami o budováni televizního kabelového rozvodu. Nejvýhodn~jši 

podmínky nabídla fa ELSA Praha. 

31. května byla ukončena činnost Kulturního zařízení a jeho čin-

nost byla připojena k divadlu. 

Veřejná aukce : privatizace : 17 . března prob6hly prvé 4 aukce, 

ve kterých byly vydraženy:květinářství v Kouřimské ulici, bufet 

Na sídlišti, Jitřenka Expresso a Pizza-bar. Do další dražby jsou 

zařazeny: prodejna zeleniny Ko II., prodejna a výrobna polotovarů 

Kov ., prodejna potravin v areálu nemocnice , prodejna tabáku Ko II.

hlavni nádraží , samoobsluha potravin Xo II., prodejna lahvových 

nápojů Kov ., samoobsluha potravin KoV . Další aukce se připravují. 

Novým ředitelem kolínského divadla byl vybrán p . ~í~ovský. 

Jeho jmenováni vyvolalo mnoho diskuzí. Jedni s jeho jmenováním 

souhlasili-MZ- druzi vytrvale uvád~li námitky . Přicházejí námitky 

na snížení počtu uměleckého souboru , jeho výmčnu apod. čas zřejmč 

ukáže, kdo měl pravdu. 

Byl ustaven "Klub královského města Kolína", který si vytkl 

za úkol, dávat své stanovisko ke vše1:1U, co "hýbe" Kolínem. Klub 

je zásadně proti dostavbě přivadčče , staví se za plynofikaci 

zálabské elektrárny a kladně se staví k zastavení prňtahu Kolínem . 



Klub má velké plány do budoucna. Pomáhá pfi p:íprav; v~stavby z díla 

&ch. Jar. Frágnera. Hodlá ro~n~ vy~ávat ~lensk~ zpravodaj, kterJ 

by m~l obsahovat odborn6 ~lánky t~kající se kulturních památek , m~l 

by se vracet k vfzn~mným osobnostem regionu. 

14. -16. června se konal 29. Kmochův Kolín. Zaskvěl se v celé 

své kráse a potě;il své náv§těvníky . Konalo se 17 koncertů a vrchol 

~v • v 12("\0 h d ' '1 o ~ 1 v .1onstrkoncert byl za ucast1 pres u u eDnll;.u . o y ... ·to op2t 

velk~ 6spěch lidové a umělecké kultury. Div:ci vid§li to, kv~li 

čemu přijeli ... promenádní koncert, průvod m~stem, mažoretky . Některé 

provoz ovny m~ly orevřeno dlouho do noci a t ak majitelé občerstvení 

si pfišli na své . . 

Je kritizován stav, že na sportovní hfiště- dř-íve "sokolák", 

ale i jiná hřiště patřící sportovním jednotám nemají chlapec a dívka 

přístup, protože tato hřiště se otevírají pouze při různ~ch závo

dech. Bude se proto budovat nové hřiště ? 

Projekt jménem "LABE". 17. srpna vyrazila cykloturistická štafe-

ta od pramenů Labe a pojede až do Hamburku. Smyslem je podpořit 

konečné cíle projektu a to ; zajistit celé povodí Labe opět rozma-

nit~ výskyt ryb, získání vody pro pitné 6čely, vytvořit krásné 

břehy Labe, kde by bylo možno nalézt místo pro odpočinek, ale kde 

by také mohli hnízdit a přezimovat ptáci, a 90Ž teprve kdyby bylo 

opět možno se v Labi koupat, chytat a jíst labské ryby. Je to veliký, 

ale krásn~ úkol pro všechny lidi dobré vůle. 

ústřední hudba Československých spojů se sídlem v Kolíně s kapel

níkem Vladimírem Zemanem a uměleck~m vedoucím ?Odplukovníkem Jaro-

slavem zemanem nezahálí ani v l~tě. V červnu tato 80 členná hudba 

se zú~astnila festivalu v Rakouském Oberwartu, v červenci v italském 

Molfasconě a v srpnu v Kamenzi na tradi~ní~ FORSPESTU . 



Nov1 most bude už za rok ! Stavba mostu už nabyla konkrétní 

podoby a ze Zálabí se už protáhla ke "s tarý;n obchoclnÍin tiskf n1,-=im". 

Jako nejd~ ležit~j§í stav~a po dokončení mostu bude jeho p ropojení 

na ~řižovatku u Jednoty. Dodavatel Mostní stavby Praha staví krá-

sn~ most. Bude mít chod níky a prostory pro uložení sítí ve~2jn5ho 

osvětlení a dalších kabel ů . Doufejme, že občan~ si t é to nové 

a životn~ d~ležité stavby pro Kolín, budou vážit. 

1. září se otevřely brány nové polikliulky přebudované z býva-

lé budovy sekretariátu KSČ. Změny projektoval Chemoprojekt a úpravy 

provedla fa Švarc. Pěknč jsou upraveny čekárny a ordinace lékařů . 

Konečně dostaly k9línská veřejnost i lékaři a sestry důstojné 

prostředí. Však i sam~tní zdravotníci věnovali na přípravu práce 

v novém prostředí mnoho píle a práce . 

Od června letošního roku je ředitelem divadla pan Rudolf Pechan. 

Přislíbil, že v nové sezon2 budou představení převážně komediá-

lního charakteru. Do Kolína by měli i dále zajíždět jiné divadelní 

soubory. 

K 1. červenci byl ·v Kolíně zřízen Školský úřad . Byl delimitován 

od okresního úřadu, kde byl původně zařazen jako referát školství 

okresního úřadu. Ředitelem divadla byl jmenován ing. Jan Kejklíček . 

Byl zřízen také nezávislý orgán Česká Školní inspekce, který je 

podřízen pouze hlavnímu inspektorovi. Posláním inspektorátu je 

vyřizovat stížnosti a provádět samotnou inspekci na školách. 

v říjnu dokončuje svoji práci komise , která připravovala návrhy 

na přejmenování ulic města. Vycházela ze zásady·, že v žádném případě 

by ulice neměly nést jména osob žijících a nová jména ulic by povět

šinou měla být spjata s KolÍDem . Návrh obsahuje jména např . malířů 



Kremličky, Maz ucha, Radi~ského, výtvarníka Rykra, fotografa Sudka, 

profesora Funkeho a dal§ích slavných kolínských rodák~ . Veřejnost 

jistě tyto z~ěny přivít5. 

Od 1. října je op~t v provozu Hankovcova pekárna. Podn i k , který 

založil v roce 1903 ·dědeček dne~ních majitel~ pan J an Hankovec. 

Těšíme se, dobré 
.... • 1 "" pec1vo, Kte r e u Hankovc ~ vždy pekli , bude opět 

vítaným zbožím u kupu jících . 

Podniky se síd lem v nolíně a kolínském okrese, za~azené do první 

vlny velké prQvatizace: Frigera Kolín, Tesla Kolín, ~učebn í závody 

Kolín, Kolíns~á ml~karna, Kolínské cukrovary, ČSAD tiskoviny ~olín. 

Sdělovací prostředky uveřejňují postup, jaký bude při kup6nové 

privatizaci dodržován. Dnešním dnem ( 1 .8.) začalo soutěžení fondů 

o získání občanů, kteří by jim své kup6ny svěřili. 

v Kolíně se podařilo založit první církevní dívčí školu. Její 

ředitelkou je paní Milena Wiesnerová. Školní rok začal d ruhého 

září. slavnostní zahájení . provedl světící biskup František Lobkowicz. 

Zahájení se zúčastnily i majitelky d o mu sestřičky Těšitelky a další 

řádové sestry Vincentky. Ve škole jsou žákyně vedeny k vzáj emné 

pomoci, prohlubují své znalosti v česk6m jazyce, literatuře,histo-

rii, matematice. Milují výtvarnou výchovu a učí se vařit. K předmě-

tům výuky patří i zdravotnictví. 

Základní umělecká škola sídlí v Sokolské ulici. Ročně do ní 

nastupuje téměř 250 žáků do přípravného kursu. Himořádně nadané 

děti mohou výuku navštěvovat již od pěti let. Učitelů je padesát 

a žáků 1.039. Kapacita školy je plně využita a .nepokryje vše chen 

zájem. Škola pořádá dvakrát až třikrát do měsíce veřejné večery, 

výsledky výtvarného oboru je možno shlédnout na výs tavách , občas 

i v galerii na zahradě školy. Baletní a literárně d rama t ický obor 



ka~doro~n~ vystupuje v divadle, hudebnici se zd~astfiují p~ehlidek. 

Krom~ toho, d~ti p~edv5d~jí i rodi~~~ na každé tfídní sch~zce co 

se již nau~ily. 

Cesta dalšÍho vý\toje zdravotnictví v Kolíně byla m~sts~'ým úřa-

dem v Kolín~ jednozna~n~ stanovena ve směru maximální privatizace. 

Ta však bude možná v perspektivě několika let. Je třeba po~ítat 

s tím, že do 31. b~ezna 1992 se stane HÓÚ zřizovatelem zdravotní-

ckých zařízení. Tolik tajemník M~Ú pan Pobříslo. 

l1estská hudba Františka Kmocha je stále populární. Hudba je 

~asto zvána na zahrani~ni vystoupení, ale mají mnoho vystoupení 

u nás. Nastudoval± hru Lídy Hoda~ové nr.rak žil a brál nám Kmoch", 

vystupovali v Dvoře Králové, v Jarom~ři a v Kamenici nad Lipou. 

Připravuje se opět váno~nf koncert, kde dětský sbor bude zpívat 

koledy. Hudba má 63 ~lenO a um~leckým vedoucím je pan Josef Mařík, 

organiza~ním vedoucím je Miloš Glos. O historii a úspěších kapely 

se píše v almanachu ke 120: výro~í založení hudby. 

Kolínský rodák Ladislav Radimský pod pseudonymem Petr Den 

emigroval po komunistickém pu~i do USA. Působil v diplomatických 

službách. Napsal knížku "Světélko jen malé". In memoriam získal 

~ád T.G. Masaryka. 

Kolínský chrámový betlém umístěný do chrámu sv. Bartoloměje. 

Betlém všemi obdivovaný je stavěn bratry Kamarytovými. O vánocích 

vždy odpoledne budou návštěvník~m hrány vánoční koledy a chrámová 

hudba, která ještě více umocňuje núdhernou atmosféru návratu tisíců 

lidi k Ježíškovi v jesli~kách. 

Pokud se týká průmyslových závodů, došlo v jejich vnitří orga

nizaci všeobecně k předáváni různých služeb do rukou soukromých 

specializovaných podniků, jako strážní služba, opravy a ódržba 



zařízeni a dal~ich ••• Vedle vcl~~ch podnik~ , které udržely sv~j 

rozsah výroby, začaly se tvořit men~i opravárenské a specielni 

závody, které zam~stnaly pracovníky uvoln~n~ch z podnik~ , kde došlo 

k podstatn~ snížené výrob~. Jednalo se p~edev~im o Teslu Kolín, 

která změnou státní politiky ~ zna5n~m snižováním strojní yýro~y -

musela zrušit mnoho svých pracovi~E, tzv. specielni výroby , kde 

byly vyráb~ny např. m6řicí aparáty pro tanky a jiné zbran~ . Tím 

do~lo v Tesle v roce 1991 ke snížení o 1300 pracovních míst. 

Podobně , byt spojené s jinou otázkou, k problémům došlo v Kolínské 

mlékárně , kde jedna linka opravy mléka musela být odstavena. Příči

nou byl nedostatek finančních ?rostředků u odběratelů na Východu. 

Odbytové potíže ze·stejné příčiny nastaly i ve Frigeře s odbytem 

chladících agregátů. Je všeobecným jeve.n, že země Sovětského svazu 

by naše výrobky odebíraly, ale nemají zatím čím platit. 

Z důvodů zastaralého zařízení a zvýšených ekologických požadavků , 

bylo v roce 1991 zrušeno zpracování ropy ~ Koramu a podnik koope

ruje s Chemopetrolem Litvínov. Přes zvýšenou konkurenci dovážených 

zahraničních olejů pro automobily, udržel si podnik Xoramo svoji 

pozici na tuzemském trhu. 

Podnik Koramo pokračoval v modernizaci strojního vybaveni a začal 

stavět redestilaci hydrogenátů. Sleduje tím docílení dalšího zkvali

tnění produkce, zejména motorových olejů. Daří se mu odoláva·t náporu 

zahraničních výrobků, které se ve stále v~tším množství objevují 

na našem trhu. Koramo kvalitativně i cenově vyhovuje našim motori

stům, a proto nemusí výrobu omezovat a propoušt~t lidi. 

Zdatně si vede i nadále SO.JA Kolín . Rozšiřuje výrobu na bázi sÓji. 

Udržuje rozsah výroby a zlepšuje sortiment výrobků. Na trhu se 



s ·tále více setkáváme s vloč;<::.y z lušt~nin a dalš.í.mi "zdr3.výni" slo-

Žkami cro c~.í.pravu J"idel. Podnik vystav§l trafo 
.c ... --

stanici a připra-

vuje výstavbu kótelny. Péěi o ~ivotní prostředí ?rojevil postave-

ní~ skladu olej~ a pohonnýc~ látek za 10 mil. korun. 

Nová pňkná zea ohraniěující závod je pfínosem pro vzhled závodu. 

Pokračuje vývoz do Pols;ca a Ruska. 

Strojírny Tatra Kolín se ve svém výrobním ?rogramu vracejí k osv}dče-

né výrobě kotlů. 

Soja kolínský podnik je veden snahou udržet výrobu instantních ná

pojů. Programem budoucnosti je ale sója a výrobky z ni. Trojnásobně 

se zvýšil prodej výrobk~ pro malospotřebitele - sojov6 mouky, krupi-

ce, vloček luštěnin a připravuje se staronový výrobek 11 alaburky ... 

Dále mají v plánu výrobu sojového masa a dalších výrobků, ale to 

jsou výroby, vyžadující značné investice. V současné dob~ si nemohou 

dovolit nákup zařízení za 60 mil. korun. Podnik udržuje stálou 

zaměstnanost asi 250 lidí a snaží se modernizovat tím, že doplnili 

zařízení o vyfukovací lis pro obaly PVC. Zlepšuje prostředí bude-

váním komunikací uvnitř závodu. 

Lučební závody v Kolíně jsou podstatnou součástí historie kolínského 

průmyslu. Jsou zárukou, že vzhledem k dobrým ekonomickým výsledkům, 

budou zaměstnávat značnou část práceschopného obyvatelstva. Již 

věnovaly 9 mil. korun kolínské nemocnici a značné materiální pomoci 

se dostalo i Tec~nickým službám města Kolína. 



K A P I T O L A 3 

Čin nost M~s tského d ~adu v Kolín~ 1991 

A) MtSTS X~ ZASTUPITELSTVO ------- --------------
Ustanovu~ící zasedán í Městsk6ho zastu?itelstJu v Xoli~ě se konalo J 

4 . prosince 1990. Podle výsl ed~d voleb bylo zvolano 10 č len~ 

městského zastupitelstva a to : za volební obvod I. 

Petr Král, MUDr Miroslava Čermáková, ins . Ví t v . 
~os1na , ing. Zdeněk 

Pánek, Ivan Erben, Miloš Houdek, Jan Karásek, Vojt~ch Kleček , Jan 

Pešek, Jan Čerňanský, Zdena Majerová, Miroslav Kopecký, Jiří 

Lang, ing. Zdeněk Mečíř, Olga Jagerová, Ludmila Bílá, PhDr Jan 

Dvořák, JUDr Milan Janoušek, PhDr Jana Mančálová, ing. Karel Sova 

- za volební obvod II. 

MUDr Jan Raku§an, MUDr Jana Uhrová, Jana Matě jková, Jaromír Čábe-

la, Petr Jungr, Hana Pitelová , Jití Buřič, ing. Franti§ek Mayer, 

ing. Jiří švanda, ing. Jan Soukup, MUDr Zuzana Kutová, Jiří Kmoch, 

RSDr František Ledvina, ing. 1artin Škorpík, RSDr František Beneš, 

ing. Vá clav Jetmar, Jití Malý, MUDr Zdeněk J ebavý, Jiří švec, 

MUDr Jiřina Nováčková. 

z celkového počtu 40 členů zastupitelstva je 30 mužů a 1 0 zen. 

Xěstské zastupitelstvo zvolilo 13 člennou městskou radu: 

starostou byl zvolen P· Jiří Buřič, zástupcem starosty byl zvolen 

pan Jaromír Čábela. 



Další člGnové rady byli zvole~i: 

MUDr Jan Raku§ a n , i ng. Jan Soukup, ing. Vít Xos ina, i ng . Zdenék 

Pánek, Pet r Jungr, PhDr Ja~a l~nčálová , ing . Kare l Sova, Zdena 

Majer ová, Petr Král, Ivan Er ben a in]. Fra!tti§ek Mayer . 

Podle zákona zřídila m~st s ká rada funkci t ajemníka m~stského 6ta du 

do které by l schvá len Pavel Pob~íslo . 

Més tské zastupitelstvo zvolilo ze sv~ch řad 21 č lenň o kresního 

shromáždění : 

Jaromír ~ábela, r1UDr Jan Raku§an, ing . Jan Soukup , ing . Vít Kosina , 

MUDr J ana Uhrová, Jana Matějková, Jiří Bufič , Zdena Majerová , 

Miroslav Kopecký, MUDr Mirosla va ~ermáková , Petr Jungr, JUDr Milan 

Janoušek, Jan Pešek, MUDr Zden~k Jebav ý , i ng . Zdenčk Pánek, Petr 

Král, Jiří švec, Vojtěch Klouček, ing. Jan Karásek, MUDr Jiřina 

Nováčková, ing. Karel Sova. 

Městské zastupitelstvo v Kolíně projednávalo v šechny zásadní otázky 

související s prací radnice a životem ve městě. Péče o město a jeho 

obyvatele téměf vždy souvisela se zajištěním finančních prostředků. 

v důsledku reorganizačních ~měn ve státě - zrušení krajských národ

ních výborů - změnila se i kompetence M~stského 6řadu. Vedl e rozpo

čtu nejprve na první čtvrletí a později na celý rok 1991 musel M~Ú 

a MZ stanovil místní poplatky za užívání veřejného prostranství, 

z rekla~ních zařízení, ze vstupného a řadu dalších musela řešit 

likvidací kulturního zařízení města k 31.5. 1991. Jedním z v e lkých 

obtížných 6kolů bylo vyřešení divadla v Kolíně. Divadlo b ylo k 1.1. 

1991 předáno z majetku a správy KďV MěÚ v Kolíně . Rozpočet MÓÚ 

nemohl pokrýt náklady na 92 členy divadla a jeho režiji. z rozpočtu 



Ki~ ěinil pfísp~vek za rok 1990 K~s 4 . 557 tisíc a Kulturní zařízení 

v Kolín~ , kde p6sobilo 45 pracovník~ nárokovalo na mzdy pfísp5vek 

z rozpo~tu m~sta Kčs 1.400 tisíc. Pro to se j evila další e x istence 

tě~hto kulturních zařízeni velice problemRtickou . Mezi základní 

problěmy bylo stále vice pociťováno vše co souvisí s životní~ 

prostředím. Byla to čistírna odpadních vod, s~ládka odpadk~ na Vini 

cích , Zálabská elektrárna a nečistoty ze spalováni uhlí, proble

matika rozestavóného příkopu tepla u Chvaletic, dostavba t~lový

chovných zařízení v Borkách, óklid m5sta , drahý provoz zimního 

stadionu, plaveckého stadionu a řada organizačních záležitosti . 

Občany bylo přivítáno opětné povolení konání trhů na ná~ěsti a byl 

vydán tržní řád. 

Bylo uzavřeno hospodaření HěÚ za rok 1990 příjmy K~s 59.078 tisíc 

vydání Kčs 58 .7 97 tisíc 

nevyčerpáno 281 tisíc 

v péči o historický střed a kulturní památky se Měú správně rozhodl 

začít s 6pravami v centru. Bylo započato s rekonstrukcí synagogy, 

tato práce však bude trvat několik let. Ulice na Hradbách začíná 

dostávat specifický vzhl ed a krámky, které desetiletí chátraly jsou 

vkusně modernizovány a ur~itě se stanou zajímavostí Kolína. 

o naše města se stále více obcí v zahraničí zajímá o družební 

styky. Jistě, že tomu napomáhá Km6chova městská hudba a jej i červno

vé festivaly, hojně ~avštěvované i cizinci. Je to ur~itě velká čest 

pro zahraničního dirigenta, když muže na festivalu dirigovat orchestr 

s 1.400 hudebníky. To se stává jednou v život2 . 

Byla uzavřena družební smlova s m~stem Kamenz v NSR . 

Pomalu se probouzí k životu TJ Sokol . 8. června se mu podařilo 

uskutečnit slavnostní Sokolský den . Přejeme si obnovení slávy kolí

nského Sokola a tradic, které by měly vyóstit v óčasti na V~eso-



kolském sletu v roc e 19 94 . 

V letošním roce, sice s~romn~, ale přece j Gn zaóala se budovat ~~sts~ 

Pol icie . Pro ob je:<tivní pohled na tuto službu občanům je t řeba pro-

vést alespoň částečné srovnán í se stavem bezpečnosti a oc~rany 

občanů v r. 1937. Tehdy m5l Kolí n cca 22.500 obyvatel a mčstská 

policejní oddělení čítalo 21 pracovníků. Kromě toho měla v Xolíně 

sídlo okresní četnická stanice, která zam&stnávala 2 5 l idí . Dnešní 

policejní služba má na starost Kolín mnohem větší a da l ší c h cca 35 

obcí s celkovým počtem nad 40.000 obyvatel. Kdybychom provedli 

aritmetické srovnání rozsahu ochrany v roce 1991 s r okem 1937 , 

pak by bylo tfeba, aby republiková policie měla 3 6 osob a městská 

policie 45 pracovníků. 

Při stále omezených finančních zd~ojích byla 17.6.1991 schválena 

MZ činnost městské policie s počtem 10 policistů, který ve 4 ./IV 

byl zvýšen na 14. 

• Je samozřejmé, že město Kolín musí pečovat o stav a koncepci roz-

voje sítě předškolního zařízení, škol a školských zařízení a mí t 

stále na zřeteli i personální otázky. Proto MZ delegovalo 12 členů 

do okresní školní rady. 

MZ rozhodlo, že ''vyčistí" někter6 majetkové otázky. Proto se usne-

slo prodat parcely majitelům garáží, kteří tyto p lochy měli prona

jaty. Budiž zaznamenáno i to, MěÚ prodal vysloužilé " městské lúzně" . 

Občané mají náhradu v plaveckém stadionu, který však přináší p o ža-

' 
davky na vysokou režiji s vytápěním, vodou atd . Bu d i ž zaznamenáno 

i to, že areál plavecké ho stadionu získal mezi občany v e lkou oblibu 

pořádáním nedčlních prodejů- ''burzy". Vstupné přináší určité tržby, 



ale na druh: stran~ vzr~stá potřeba chránit prostředí před poš~o-

zením pfi velk~ch náv§t5vách zákazník~. 

Nové uspoEádání organizace ve stát~ přiná§í nové probl6~y m~stu . 

K 31.7. 90 byl zrugen Okresni d~n sociálních slu~eb v Xolín~ a 

r t ~v 0 a'om .. ~v d~chodc6 byla ofevzata do správy ~aú . Rovněž 
l_~ro o pece ~ -

tak kojenecký óstav v Xolín~ IV s kapacitou 40 l~že~ byl p~edán 

do správy města. všechny tyto a další změny pochopitelnš ma jí 

svftj dopad na ěerpání m~stského rozpoětu. Proto jsou v§echny dňsle-

dně projednávány v M6 stském zastupitelstvu. 

Na bedrech Městského úřadu je řada rozpracovaných úkol6, jejichž 
~ 

dořešení nezáleží pouze na dobré vdli nebo na přání Mňú . Je třeba 

sledovaná otázka obchvatu mimo m~sto, p~ivad~ěe z Chvaletic, kde se 

jedná 0 vysoké desetimilionové investiění náklady a tyto otázky 

potřebují k vyřešení určitý čas a spolupráci investorů a vyšších 

státních orgánů. 

Bývalý zámecký pivovar je již několik let mimo provoz. Část pro-

storu a objektu byla pronajata a slouží jako prodejna nealkoholi-

ckých nápoj6 a prostor je vyhražen pro parkoviště aut .. 

zimní stadion má řadu zásadních stavebních nedostatků . Např . 

nepřístupné s ·tropní prostory, které je třeba ošetřovat proti ko

rozi, vyložen~ jednoúčelovost zařízení pro hokej a praktic'·y 

pro jiné účely nevhodné jak pro akustiku, tak pro technické uspo-

řádání. 

Městsk~ zastupitelstvo provedlo v průběhu roku úpravu rozpočtu 

města na r.l99l. Y těmto úpravám dochází v důsledku postupné való-

rizace některých výdajů, zejména v oblasti zdravotnictví, školství, 

místního hospodářství a mezd v oblasti vnitřní správy a kultur~ 



Velmi dobře 3C rovn~ž projevilo pln5ní pří jm~ m~sta, zejména na Gseku 

dan~ z příjmů obyvatelstva, spr5vních poplatků, dopl}kových příjmů 

apod. Rozpoěet byl tedy upřesn~n takto : příjmy 88 ,7 mil,,výdaje 

rovněž 88,7 mil. korun. 

B) ~~§~§~~ S~Q~ : 

MR zahájila činnost především organizační~i otázkami. Především 

byli odvoláni všichni vedoucí odborů M~Ú v Kolíně a zároveň byli 

pověřeni řízením odborů . Byl projednán i návrh výběrového řízení 

na obsazení pracovních míst zaměstsnanců Měú . 

Bylo třeba pověřit členy Měú používáním závěsného odznaku při občan

ských obřadech a významných příležitostech . 

Vzhledem k celostátnímu sčítání lidí i bytů, byla ustanovena městská 

komise pro sčítání lidí a její předsedou byl zvolen pan Pavel Pobří

slo, tajemník MěÚ. Přípravné práce byly opět zahájeny a celý průběh 

sěítání se uskutečnil bez nedostatků. 

Průběžně byla pracovní náplní MR p2če o dostavbu bytovek u Jána, 

získávání informací o výstavbě čistiěky odpadních vod v Kolín~. 

Byly vydány podmínky pro vydávání parkovaček pro auta a také byla 

určena cena pro parkování vozů soukromníků a trhovců. 

Městská rada věnovala velkou péěi i otázkám divadla a kulturniho 

zařízení. Roění rozpoěet nákladů divadla byl Kčs 4 557 tisíc k~l

turní zařízení a na mzdy 1,4 mil. Kěs. Při snižování finaněních 

možností bylo· přijato organizační opatření pro zachování záj~ové 

činnosti (dechbvý orchestr, filharmonie, póvecký sbor učitel ů , 



Malé divadlo.) Dále jsou zde ~rou~~y filatelist~, fotograf O, 

filmařů, esperanta a další. 

O mnohostrannosti práce MR sv~dčí péče o otázky zdravotnictví. 

O místě kožního odd9lení, kojeneckého ústavu, nevyhovující stav 

gynekologicko - porodnického oddělení. 

Stálou pozornost věnoval MěÚ otázce skládky odpadO a 6pravě sklá

dky na Vinici, která se rychle zaplňuje. 

Značné problémy mají Technické služby. Ceny za palivo, energii,po

honné látky i zvýšení výd§lk~ pracovníků vedlo k tomu, že byly 

vyhlášeny nové - vyšší poplatky za odvoz popelnic ( pro občany 

100 1 za 200 Kčs)t pro podnikatele 400 Kčs atd. 

Podobnými problémy trpí plavecký stadion a Zimní stadion. v§echny 

ty~o otázky byly řešeny s rozvahou a snahou přivést obyvatelstvo 

k větší hospodárnosti. 

Pro úklid ve městě byla na zkoušku uzavřena smlouva s fou Heinclová 

Kolín. Nemalý problém způsobují divocí holubi. Je přijat návrh 

na provádění odchytů holubů. V 1/IV 2.000 kusů. 

Byla přijata vyhláška za vybírání poplatků ze psů, za užívání 

veřejného prostranství, z reklamních zařízení,za vstupné, disloka

ční poplatek, prodej alkoholu a cigaret a poplatků za vjezd moto

rových vozidel do vybraných míst a částí města. 

od 1.1. 1991 přešlo divadlo k působnosti KNV do správy města. 

MěÚ vzal na vědomí zdražení jízdného ČSAD na dvojnásobek. Důvodem 

je růst nákladů a zrušení dotací. 

Na nově utvořený útvar městské policie bylo ke krytí nákladů 10 

policistům vyčleněno 420 tisíc korun. 

v červnu se MR opět zabývala divadlem. Rozhodla se jmenovat jejím 



ředitele p Rudolfa Pechana. Pan řed. Římovský byl z funkce ředit2-

le odvolán v d~ slcdku kampan~ pracovník~ divadla proti n~~u. 

Kratkodobý pořadník žádostí o byt obsahuje 47 žadatel~ od 1.7.

- 31.12. 19 91. Situace je t~žko řešiteln5. 

v pr~běhu celého Doku projednávala MR prodej parcel pro výstavbu 

garáží a rodinných dom~. 

M~stská správa ki n obdr žela v l. pololetí př ísp~vek od M~Ú na ~innost 

ve výši 355 tisíc. S touto č5stkou dosáhla celkových příjm~ 79 9 ti-

síc. Výdaje ~inily 728 tisíc. 

Město je vlastníkem cca 150 dem~ obytněho charakteru. Vyhlá~ka 

o hospodaření s teplem ukládá dodavatelům tepla (OBP) instalovat 

méři~e tepla. z toho důvodu byly pro tento ~kol uvolněny 3 mil. ~~s . 

s fou Racioterm byla uzavřena smlova o dodá ní a kompletním servi-

su měři~ů tepla. 

Vybavení MěÚ se modernizuje. Byly zakoupeny 2 počítače s vyba-

yením, které budou přínosem pro zpracování agendy mezd a rozsáhl é 

agendy evidence obyvatel. 

Do vlastnictví města pře~lo cca 3500 bytových jednotek, zpraco-

vaných OBP Kolín •.• Byl přijat záměr, že Měú si ponechá 800- 1000 

sociálních bytů s nízkým nájemným. Předpokládá se, že na území 

města budou zřizovány realitní kanceláře, které postupně zajistí 

privatizaci bytů a domů. 

Rada MěÚ průb~žně vyjednáyala odprodej domů v různých částech 

města. Např. objekt nedostavěné "tržnice", obytných domů za ceny 

podle úředních odhadů •• Bezplatně přenechala majete~ v Jiřetín ~ 

pod Jed::.vvou Kongregaci sester "Těšitelek Bož. srdce J ež í šova". 

Do maje·t ku města byl př<;veden "Dům důchodců" v Ko líně a koj enec ký 

ústav. 



Pro zleršeni služeb M~Ú veřejnosti byly stanoveny prodlouže

né pracovní doby na dny úterý a čtvrtek. 



K A P I T O L A 4 

p R Á C E ~ ~ Ú ~ Ž I V O T M t S T A 

S6itáni bylo pro~edeno na základ6 usneseni federální vlády 

28.5. 1937. Rozhodným oka~žikem sčítáni byla půlnoc z 2. na 3. 

března 1991. Sčítáni bylo provedeno m2stskýrai a obecními úřady, 

okresním úřadem za pomoci Čes~ého statistického 6řadu v Kolin2 . 

Ze statistických úda j ů vyplývá dowinantni postaveni m2s ta ''o lina 

v rámci okresu, který ~o roku 19 ~9 prošel různými organizačními 

změnami. v roce 1949 bylo zrušeno zemské zřízeni a bylo nahrazeno 

zřízením krajským- Před 1. únorem 1949 m51 ckres Kolín 98 obci. 

v roce 19GO došlo k nové územní reorganizaci státu. Do nového okre-

su Kolín přešlo 52 obci z bývalého okresu Český Brod , 15 obci z okre-

su Nový Bydžov a 1 obec z okresu Přelouč. Kolínský okres takto 

vzrostl na 163 obci. Postupně do roku 1970 docházelo k dalším 

organizačním změnám a slučováni obci, takže v roce 1970 bylo na okre-

se Kolín 78 obci a k 1.11. 1980 pouze 70 obci. Před volbami v roce 

1990 dezintegraci obci bylo sčítáni lidi, bytů a domů provedeno 

v 93 obcích. Výsledky z letošního roku ukazuji, ze m6sto Kol in 

tvoři zhruba 1/3 počtu obyvatel okresu. 

Okres z toho Kol in -1- • o .._. J • ---.s 

počet trvale bydlících osob 91 314 31 582 3 4 ,6 

z toho do 14 let 18 73 8 6 613 35,3 

muži 15 - 59 let 27 291 a 487 34,8 -' 

ženy 15 - 54 let 24 325 8 971 .36,9 

muži 60 a vice 7 281 2 247 30,9 

ženy 55 a vice 13 662 4 261 31,2 



Ekonomicky aktivních je ve m~ st ě Kolín 8 643 mužd a 7 984 žen. 

z celkového počtu 16 62 7 e ;conomi 8 ''Y aktivních osob do jíždě jí 

za zaměstnáním wimo ~olín l 975 osob, t.j. 11,9 %. 

Z hlediska národnostního žije 

na okrese z toho v Kolíně 

česká 83 502 30 500 o sob 

slovenská 1 72 4 5 90 ll 

moravská 
1a~ 11 4 ll 

JL. 

mad.arská 25 6 71 ll 

romská 312 166 ll 

ostatní 1 8 5 72 " 

budovy cell\.em z t oho rod. domky r ekreační d. 

okres 25 810 

město Kolín 3 920 

okres 38 573 

město Kolín 12 197 

18 901 

2 783 

20 673 

3 343 

4 399 

3 

z toho vy stavěno 
19 81 - 19 9 1 

2 355 

1 007 

Velikost a vybavenost trvale obydlených bytů a domácností 

počet obyt. 3 a více ústř . koupelna prač·ka 

míst nad 8m2 obyt. míst topení sprcha automat 

Okres 91 771 18 657 21572 290 33 12 66 0 

Kolín 29 115 5 693 9 036 ll 21 4 5 167 

telefon osob. auto chata carev . TV 

Okres 7 409 1 6 7 64 3 073 19 0 42 

Kolín 3 8 7 9 6 063 2 273 7 33 4 



NÁBOŽENS'IVÍ 

bez vyznaní řím .- čs . v ' +-c.cra~._.. ostatní nezjišt2no 

Okres 40 359 25 697 2 609 3 074 279 13 29 6 

Kolín 16 250 . 7 597 l 057 998 132 5 578 

Vedle zvýšení ploš~ého standartu došlo v uplynulém desetiletí 

i k zlepšení technick§ho vybavení bytových domácností. Automa -

tickou pračkou bylo v roce 1980 vybaveno 22 % bytových domácností 

a v roce 1991 již 38,1 %. Barevný televizor mělo letos přes 57 % 

domácností, v roce 1980 jen 5,2 %. Rovněž se rozšířil telefon 

a to z 15,9 % na 22,3 % bytových domácností . ~aždá druhá bytová 

domácnost vlastni osobní automobil. 

Závěr 

sčítání lidí, domd a bytň provedené k 3. březnu 1991 dokumentu-

je další zvýšení úrovně bydlení včetně úrovně vybavenosti jednotli-

vých bytových domácností . 

Od roku 1961 se počet obyvatel našeho města neustále snižuje. 

v r. 1961 žilo v našem okrese 100 046 obyvatel, v roce 1970 již 

97 585 a v roce 1980 97 114. K 3. březnu 1991 je hlášeno na ko-

línském okrese k trvalému pobytu 91 314 obyvatel. Za posledních 

30 let ubylo v okrese 8 732 obyvatel. Klesá také procento nej-

mladší populace. V roce 1961 činila podíl 22,3 % v roce 1990 20,5%. 

o klesajícím počtu obyvatel svědčí i čísla matriky o počtu naro

zených a zemřelých občanů. 

v roce 1991 se v matričním obvodu narodilo 751 děti , z toho v ~olí~č 

270. zemřelo však v obvodu 800 , z toho v Kolíně 328. s touto otá-

zkou souvisí i počet s~atků, v matričním obvodu 277 , v Kolínč 199. 

11atrika na MěÚ vystavuje, resp. ověřuje mnoho dokladň. Dodala 

doklad~ nebo druhopisn celkem 3 655. Naši občan6 žijící v cizině 



si vyžádalo 16 rodn~ch list~. Toto ~islo jistě podstat~é stoupne 

v roce 1992 a zejména 1993 s rozvíjející se ?rivatiz~ci . 

~ar~stá i po~et po~adavk~ na ověřování listin . Bylo ov6řeno 1134 

do~lad~a 2 159 ob~anam byly ov~řeny podpisy . 

V souv~clost~ ~rozvody a on~tny~mi svatbami docház{ ze~m6na d-t~ .... ~ .... ~ r:- .... J- ~ u e l 

k žádosti o zm~nu příjmení. V tento roce to bylo 1 4 pfípada . 



Podl2 zákona 427 z roku 1990 a podle zákona 500 z roku 1990 byla 

ministrem pro správu národního majetku a jeho privatizaci ~eské 

republiky jmenována ?0.12. 1990 Okresní ~rivatizační komise v Kalí -

ně. 

Prvá schnze komise byla 2. ledna 1591. Tohoto jednání komise se 

zúčastnili všichni členové komise p . Ptáčník, Eliáš, Uosek , 

Havlíček, Kaplan, Malina , Kovačová, Černá, Suchý, Hrda . Pan Kubín 

se svého místa vzdal. P:cdsedou komise byl jmenován p . Ptáčník, 

místopředsedy Havlíček a Kaplan. 

Sídlem komise byl ~alonek č. 5 M~D. 

Hlavní úkoly komise byly rozděleny na krátkodobé a dlouhodobé. 

smyslem krátkodobých úkolů bylo dát co nejrychleji do dražebního 

procesu první provozní jednotky. Dlouhodobé úkoly m~ly vést 

k úplnému zjišt~ní všech provozních jednotek v Kolíně a na okrese. 

Od samého začátku byla komise zavalena velkým množstvím práce, s pří

pravou a schvalováním dražebních jednotek. Současně musel by . vyškolen 

tým licitátorů, kteří provádéli dražby. 

První dražba se uskutečnila 17. března 1991 a byly draženy celkem 4 

provozní jednotky: Květinářství Kolín I., Kouřimská 9, Bufet na sídli

šti Kolín II., Labe- Pizza bar Kolín I. a Jitřenka- Espreso Kolín I. 

Dražba se konala ve velkém sále Kulturního domu za velkého zájmu 

veřejnosti, sál byl téměř plný. 

Jako první byla dražena jednotka Květinářství , předmětem dražby bylo 

vybavení provozovny s právem nájmu na 2 roky. Vyvolávací cena byla 

7.000 Kč. Dražilo 5 účastníků . Provozní jednotku vydražil pan Jaroslav 



Felgr z ústí n. Orlicí za část~u 250 000 Kčs. Bufet na sídli~ti

- vyvolávací cena 71 000 Kčs byl vydražen panem Křapkou a paní 

Lingerovou za částku 407 000 Kčs. 

Labe - Pizza bar - vyvolávací cena 202 000 Kčs byla vydra~ena panem 

Konarzewskim za 361 000 Kčs. Jitřenka - espreso, vyvolávací cena 

47 000 Kčs byla vydražena panem Maršíkem, za 390 000. 

Dražba probíhala za velkého zájmu a nap~tí pfítomných bez zvláňtních 

rušivých mementO. Jednalo se o první dražbu a tudíž byl zájem mimo

řádný. současně se ukázalo, že jsou již občané finančně dosti silní, 

kteří mohou veřejně respektovat pocmínky trhu. 

Vzhledem k rozsah? práce, byla komise rozšířena na 20 členů, přičemž 

pánové Ptáčník a Havlíček byli pro tuto práci pln2 uvolněni. Ostatní 

tuto práci vykonávali ve svém volnu. Komise se scházela lx t~dně 

a rozdělila se na pracovní skupiny, které byly využívány dle potřeby 

a možností. 

Do konce dubna byl vypracován předběžný seznam všech vytypovaných 

jednotek, které podle názoru komise byly vhodné pro privatizaci. 

Privatizační program byl naplňován prověřováním těch ·to jednotek 

vypracováním aukčních karet a jejich schvalováním. Konečné rozhodnu

tí 0 aukci provozní jednotky dávalo ministerstvu pro správu náro

dního majetku a jeho privatizaci. 

v týdenních intervalech následovaly providelnó další aukce. 

v roce 1991 bylo provedeno celkem 29 aukcí a dražbou bylo prodáno 

150 provozních jednotek,z .nichž většina se nachází v Kolíně. 

Povinnost vydražitelů u prodeje potravin základního charakteru byla 

zachovat sortiment zboží. U ostatních provozních jednotek mohli 

vydražitelé nalo~it podle vlastní vůle. 



------------------------------------

Ve vydražených 150 provozních jednotkách m~li široké spektrum 

, v • ""' 1 t' 'o od malych kvet1novycn s an~u, automobil~ pres prodejny, te~eslnické 

dílny, restaurační za~ízení az po malé továrny. 

~ezi nejzajímav5j~í případy aukcí provozních jednotek pat:í prodejna 

autoservisu v Kolín~ II, Pražská - 103, kde z vyvolávací ceny 19 394 000 

Kč vzrostla cena na 27 mil. korun. Vydražitelem je Autobohemia. 

Benzínové čerpadlo na Zálabí s vyvolávací cenou 947 tisíc korun 

bylo vydraženo za rovných 21 mil. korun. 

Benzínové čerpadlo na Pražské ulici nebylo již tak úsp5šné a z vyvo-

lávací ceny 3 953 tisíc se cena vyšplhala "jenom" na ll mil. korun. 

Využitím tzv. "holandské" dra~by v některých případech se umožnily 
. 

zákulisní machinace , kterým privatizační komise nebyla schopna zabrá-

nit. Tak např. restaurace Družba v Kolín2 II Tyršova ulice s vyvolá-

vací cenou 9 270 tisíc byla prodána panu Kastnerovi za pouhých 1 854 

tisíc korun, coz je 20 % z vyvolávací ceny. 

Rok 1991 znamenal těžištC veškeré práce spojené s malou privatizací, 

t a k ž e k o n c e m t o h o t o r o k u byla až na nepodstatné 

výjimky zprivatizována veškerá maloobchodní síť v Kolín0 . 



Privatizace a obchod ----------- - ------

o výsledcích privatizace v Kolínč svšdči údaje, které ná~ poskytl 

Český statistický 6řad v ~olín~, zejména jeho ochotná paní ředitelka. 

Žel se stejnjm rřístupem k informacím js~e se neset~ali na OÚ u pana 

Ptáčníka. 

celé m~síce se zabýval tisk próbčhem privatizace obchodO výrobn ích 

zařízeni. K l.lednu 1991 do~lo k tzv. volbě tržních cen. Mnozí padni-

katelé, ktGfi nakoupili svoje obchody nebo dílny s materiálem na tom 

získali velké zisky. Jednak cena materiálň po 1. lednu rázem stoupla

- v průměru o 27 %. Zejména velkými boháči se stali podnikatelé v zá-

vodech, kteří převzali do své správy péči o zařízení závodu. Spotřebu 

materiálu účtovali podniku za nové ceny, i když na~oupili ( převzali ) 

za ceny staré. vše je dovoleno. 

Pokud se týče obchodd, někteří podni~avci, jako např. fa RENO pro-

dávala boty mizerné kvality a neuznávala rekla~ace. Také brzy skonči

la. v této době občané citelně postrádali zákon o ochraně spotřebi-

tele. Můžeme však říci, že tento vyšel v roce 1992 pod číslem 634, 

ale spotřebitelňm nebyl moc platný. Na nekvalitní zboží a práci při-

znával právo na reklamaci, ale dál je na občanovi, bud aby se doho-

dnul s prodejcem, nebo se soudil. 

špatná kvalita zboží byla zejm6na u elektroniky, která byla do repu

bliky dovážena z brakových trhd na Západě a tak nakoupena ta~ za níz~é 

ceny a u nás draze prodávána.Všechno ale má svůj konec, tak to b ylo 

s elektronikou, špatnými textiliemi, bundami a pod . Samozřejmě, že 

ke koupi bylo i zboží dobré kvality, bylo v š ak podstatně dražší, ale 

způsobilo, že trh nekvality se začal vytrácet. ~načně stouply i ceny 

léků, které si pacienti museli zčásti platit. Je zajímavé, že ziskové 



rozp~tí l~óiv umožnilo na9f. lé~árn~ na sídli~ti mít celý jeden 

letní měsíc zav~enou prodejnu a odejít na dovolenou. I to je postoj 

k vefejnosti. 

často bylo cítit, že lid6 se nemají kam obrátit o ochranu. Na M~Ú byla 

zrušena funkce ~ontroly v dobr~ víře, že ~onkurence vše vyfeši. 

snad časem, ale na začátku privatiz~ce, bylo při nákupech zvláŠť 

třeba ořezkoušet si kvalitu výrobku. 
~ 

Rozestavěná tržnice byla prodána s vírou, že nový majitel ji dostaví, 

ale zřejmě nedostatek peněz způsobil, že stavba zůstala nedoKončená. 

Trhovci se tedy opět odst~hovali na námČ3tÍ, jak tomu bývalo dříve. 

Nakupujícím to vyhovuje, protože si mohou zboží ve stáncích porovnat. 

Kolín stále více zaznamenával návštěvy cizinců. Protože obchody byly 

privatizovány, není možno získat pfehled o počtu těchto lidí, ale 

příznivý kurs německé marky a západní měny vůbec způsobil, že nejen 

Praha, ale mnohá další města se stala střediskem turistických návštěv. 

Kolín proto mohl zaznamenat i narůstající počet vzniklých penzionů, 

kde cizince krátkodobě ubytovali. Kolín mohl nabídnout nejen festi

val dechových hudeb, ale i kulturní památky, a výsledek úpravy 

starobylého středu města mají co hostům nabídnout. 

Mezinárodní stykya družba byla stále více nabízena MěÚ. Vedle zástu-

pců měst v Německu, se hlásila další města např. ze Švýcarska, Itál-ie, 

Rakouska a Holandska. Nejednalo se pouze o zdvořilostní návšt~vy, ale 

většina z nich byla spojena se snahou pomoci při upevňování nové 

demokracie v Československu a tím i v Kolíně. Tyto návštěvy byly také 

spojeny s obchodními zájmy a vyústily v podnikatelské sondy. Toto 

bylo dalším přínosem pro město a to jak v aktivit§ zboží, práce, ale 

také to umožňovalo získávat informace o situaci v zahraničí, na tamním 



------------------------------

trhu a podobn~. I to je přínos ~o dlouhých letech omezovaných a zaka

zovaných výjezdech na Západ. ~aždý občan m~l mo~nost na cestovní pas 

vyjet do zahraničí. Omezení nebyla žádná. Pro~o se rozrostla auto

turistika a zejm~na majitel~ autobusO organizovali tém~f každý týden 

zájezcy do Vídně, ·Berlína, Benátek ale i zájezdy dlouhodob~. cesty 

po Evropě i do Zámoří byly zcela b5žné a pocit obyvatel, že si 

mohou kdykoliv vyjet znamenal podtržení pocitu svobody. 

Abychom byli objektivní, je třeba uv6st, že demokracie a svoboda 

vy~aduje na lidech, aby se sami o sebe postarali. To bylo probl~mem 

pro mnoho dOchodc~, kterým byly jejich d~chody kvantifikovány, ale 

zvýšení pokulhávalo za r~stem cen. Nejvážnčjší případy byly řešeny 

sociální pomocí MěÚ. Mladší důchodci měli možnost, částečného zam~

stnání a mnozí začali samostatně podnikat. Nezaměstnanost ve měst~ 

Kolíně představovala 1 - 2%. což většinou představovali lid~ , kteří 

pracovat nechtěli. Společenský život nabýval na pestrosti. Nová 

bistra, nové obchody a rychlý nárust pen5žnictví. Jen ten, kdo oce

kával od pana Bati laciné boty, se v roce 1991 ješt~ nedočkal. Baťa 

začal až v následujících letech. Nejlépe byl rozkvět práce a podni

kání vidět na opravách střech a fasád domů, ale i úpravě ulic. 



Údaje jsou zji§t~ny Okresní statistickou správou v ~olín~. Jsou 

za cel~ okres Kolín, co~ je podstatná ~ást zaiízení i z hlediska 

města Kolín3.. 

K privatizaci bylo navrženo 

privatizovaných celkem 

v tom : prodan~ch v dražb2 

prodan~ch ekonomick~mi nájemci 

privatizované jednotky podle druhů 

prodejny 

provozovny restaurací a jídelen 

provozovny podniků místní v~roby 

a služeb 

ostatní provozovny 

58 

21 

38 

22 

Holandské dražby - snížená vyvolávací cena 

16 

197 objektů 

139 ll 

95 ll . v ceně 164 686,5 

44 ll ll 10 370,ltis. 

počet akcí 

vyvolávací cena 

dražební cena 

66 400 tisíc Kčs 

30 253,3 ll 

uvedené počty vydražen~ch jedno·tek odpovídají dražebnín protokolům, 

doporučen~m na OSS ~olín Okresní privatizační komisí. 



Události v kulturní~ život5 mčsta byly popsány v ~apitole události 

K 1 ~ v v dla poosany~ch dvou neJ·v~tších scénácn, d ivadle a ~ultu-v o lne. e . -=- _ "" 

rním středisku, kon~lo se v Kolín~ v zimní sezon~ mnoho plesO, které 

našly svdj prostor v Kulturním dom6, v9stav v upraven9ch prostorách 

muzea. Jsou 1<rásné záměry do budoucna, ve využití opravené synagogy 

na v9stavní prostor . ~apřed ale musí být vyře§eny restituce círke

vního a židovského majetku . Zatím veškeré náklady s úpravou tohoto 

objektu nese město Kolín. Celá desetiletí byl tento starobylý objekt, ~ 

jeden z nejstarších v Čechách bez péče a údržby a nyní se s jeho 

úpravami již zap~·čalo. Urči tě ke kul ·tu:če patří i zálabsi<é "Borky". 

Jak necitlivě a hanebně se k nim zachoval bývalý režim. Toto oblíbe-

né prostředí pro oddych a procházky občand, bylo začleněno do Správy 

lesů Nymburk. Je až nepochopi telné, že ta;wvá neci tli vest k obča

ndm mohla být projevována. Záležitost Bor~ů bude řešena v budoucích 

letech,jakmile naše společnost, tak říkajíc nabere dech a bude úpra

vu vstupu a lesoparku mít finančně zajištěnou. 

My, občané vnímáme většinou ty školy, kter6 jsou v blízkosti našich 

domovů, nebo kam docházejí naše děti. Snad proto bude vhodné v bu-

doucnosti zaznamenat, že v Kolíně máme ll základních škol. Školy 

jsou očíslovány l - 7, dále škola v Sendražicích, v nemocnici, 

zvláštní škola a ZUŠ 

věcné náklady na tyto školy se hradí z rozpočtu M~Ú. Tak na?ř. ná-

klady na drobné opravy a údržby představovaly v r. 1991 4 514 tisíc 

Kčs. Do péče o školáky také patří udržování školních družin, kde d~ti 

zaměstnaných rodičd mohou po ěkole přebývat . Jejich ~držba stála 

71 tisíc Kčs . Ve školách se připravuji obědy pro školáky . Na věcné 



náklady jídelen bylo vynaloženo 7 455 tisíc :ěs. Z oblasti nákladt 

1 v v " k~ h v, v na školství bylo vyna~ozeno ve. matars.yc SKol z rozpoctu m5sta cel-

kem 20 179 tisíc Xěs . ~imo v~cné ná~lady byly pochopitelně hrazeny 

mzdy učitelům a pomocnému personálu. Ty~~ náklady ale nesl Š}<olský 

~řad. v záznamech o našich školách nesmí chybět údaj o počtu žáků 

5 212 a učitelů 299. s podobnými a jist~ je~tě vyššími náklady 

je ůutno počítat i v budoucnosti , protože modernizace nejen škol, 

ale i školních pomůcek bude vy~adovat udržovat krok s pokrokem, ze-

jména v technickém a strojním vybaveni ~kol. 



TS jsou největší organizací řízenou a financovanou Městským úřadem. 

Náklady na provoz 0inily 19 mil. ~orun, který zajišťovalo kolem 150 

pracovníků. Prováděné ?ráce zaji šťují t z v. veřejně prosp~šn2 služby, 

které se týkají všech občan 0 měs ta. Jsou tedy v centru 9ozornosti 

veřejnosti, přičemž vět š ina nás občanů anonymně jejich prác i znesnad-

~ o d 1' o • ~ """ ňuje odhazováním pap~ru, ne opa ~u c lgaret, paplrovych nádo~ , nepořá-

dek od pejsků a to všechno nejen na ulicích, ale i v r ~zných čeká-

rnách a koutech ulic a domů. Proto péče o zeleň, travnaté plochy, 

květinové záhony, zeleň a stromy, ro zmísťování a vybírání odpa1ko-

vých košů, je prá~e, která nikdy nekonč í. 

Patří k tomu i běžná údržba zábradlí, čekáren, schodišť , přechodů 

a podchodů, dopravních značení, péče o skládku tuhých odpadů na Vini

ci. Tuto a další činnost zajišťují samostatná střediska TS. K dispo-

zici jsou zametací a kropící vozy, ' které budou postupně modernizo-

..., .., ""' .... , .., ...... , 
vány a obmenovany za vyKoneJs~. 

Třeba mít ještě na paměti, že TS se starají o pořádek na hřbitově a 

veškeré služby, které patří k pohřebním úřadům. 

ve velmi špatném stavu byl v r . 1990 převzat Zimní stadion a to jak 

areál, tak i strojní vybavení. ZS byl od kvčtna 1991 převzat klubem 

HC Kolín, kterému byly zároveň předány i vybavené d ílny pro údržbu . . 

ve slušném stavu se nachází Plavecký stadion a jeho provoz včetně 

letního bazenu proběhl bez problémů. Růstem cen za energii je v šak 

jeho provoz strátový . Objevují se zájemci o prostor pro solát ium, 

kadeřnictví apod. 



E) P é če o ózemn i plánováni a v1stavba · ------------------------------------

~~ú vykon á vá státní spcá vu nejen pro ~~sto Kalin, ale také o b c i 

v okrese Kolín. Jeho posláním je schvalovat všechny úpravy budov, až 

po specielní stavební komunikace. Tento ókol zajišťuje odbor územní 

~lánováni a výstavba. 

Je dodržována zásada dodržování územního plánu mě sta, který vyhoto -

vil v roce 198G Krajský projektový ústav. Plán byl časem dopl ňován 

0 
aktuální zm~ny a v roce 1992 schválen městským zastupitelstvem 

(tuto kroniku píši v roce 1994, takže jsou známé okolnosti i pozd~-

jší než v roce 1991). Platnost ózemního plánu je schválena ao roku 

2000. 

Není úkolem kroniky hodnotit obor MČÚ , ale podchytit činnost pokud 

možno všech úseků a objektů v Kolíně, protože se může stát, že 

za dvacet let se bude někdo zajímat, jaké to tehdy v roce 1991 bylo. 

veškerá činnost vychází ze stavebního zákona a projevuje se vydáváním 

povolení k terenním úpravám, všem stavebním úpravám, umíst8ní reklam 

ve městě, prodejních stánků apod. Nejedná se jen o drobné záleži -

tosti. v Sendražicích byla zahájena plynofikace obce. Znamená to, 

že v délce 20 km provedené a do domácnosti zavedené plynové potrubí . 

Tato akce bude příspěvkem ke zlepšení životního prostředí, neboť 

bude zajištěno ekologické vytápění místo dosavadního pevného paliva. 

z dalších velkých akcí je dokončováno 7 bloků obytných byttl " U Jána", 

což představuje získání kolem 800 bytů. Je v plánu ještě další 

postupná výstavba, ale nikoli již "paneláky". 

Pokračování výstavby se musí vypořádat s výkupem poz2mků, které jsou 

maje·tkem soukromníků a to práci jistě neurychli. 



v roce 1991 bylo pokr3Čováno ve výstavb~ 24 - tfidni základní školy 

v Kolín~, která bude mít dokonalé vybaveni. Kolaudace se pfedpoklá-

dá v roce 1993. Je to stavba, kterou jist~ rádi představíme na§im 

host~m, přijíždějícím do Kolína • 
. 

Projevuje se vliv restitucí a rehabilitaci k vráceným nemovitos tem. 

v centru města vznikají soukromé obchody a rozvijí s2 drobné padni-

kání, které viditeln§ oživuje a zkrá~luje. 

v tomto roce byla také zahájena nákladná rekonstrukce židovské syna-

gagy a židovské školy v ulici "Na hradbách". Jedná se o objekty 

v majetku města. 

Trvalou pozornost MěÚ i občanů vyvolává péče o vyhlášenou památkovou 
· .. 

rezervaci městského centra. Jedná se o historic~ou část města, která 

zahrnuje budovy na náměstí, Na hradbách a také část Ku tnohorské ulice, 

kostel sv. Bartoloměje a jeho okolí. Již dnes návštěvníci Kolína 

objevují architekturu a krásu našeho n~městí, až na ten nešťastný 

• " Dům obuvi'', který severní stranu náměstí doslova hyzdí . 

G'i 



co je lidstvo lidstvem, vždy se vyskytovali oběanó s agresivními 

sklcny, kterými si chtěli prosadit svoji "pravču ". Tyto jevy trvají 

do dneška a tak vznlkají mezi občany různé spory a přestup:~y. Urči-

tá kategcrie a&zývaná přestupky je pak předm~tem jednání, ktecé spa

dá do kompetence piíslušné komise při M~Ú . 

v roce 1991 došlo ke 374 přestupkům, z nichž 118 bylo postoupeno 

jiným orgánům k řízení. 

Komise při MěÚ vyřešila přestupky takto : 

pokutou 157 piíradů 
..• 
napomenutím 38 ll 

zastavením řízení 27 ll 

propadnutím věci 25 ll 

v roce 1992 bude projednáno zbývajících 24 přestupků a další, které 

se opět projeví. 

stále se opakují důvody vedoucí k přestupkům : neurovnané poměry 

mezi manžely a mezi sousedy, přestupky proti veřejnému pořádku a 

majetku, narušování občanského soužití. ~emise MěÚ předepsala viní

kům pokuty v celkové výši 287 tisíc korun . Z hlediska stáří provi-

nilců byly přestupky způsobeny 

osobami do 18 let 

osobami staršími 

16x 

235x 

Komise pro projednáváni přestupků je sice osmičlenná, ale vedoucí 

oddělení paní Kramářová svolává týdnč jen tři členy, podle druhu 

přestupku . Každý čtvrtek je tudíž učiněno rozhodnuti o přestupku. 

Tato práce neni jako každá jiná, která má pravidelnou práci s daným 

okruhem lidi a problémů. Zde se komise velmi ěasto setkává s lidmi, 

kteří nemaji stálý pracovní pomčr , pohybují se po celé republice. 



Část z nich jsou recidivisté. Práce s lidmi na tomto úseku není rado-

stná, ale je nutná a projednání r~znic předchází jistě hor§ím násle-

• , o 
O.K.Uffi . 

· .. 



v • ' v rl ' ' -'- ' h 'v 1 ' • 1 v V3t~ina obca nu Sl uvc~oml exls~encl aslCSKeno snoru , kdyz usly§í 

jejich varovné houkání. V Kolíně máme 74 členný hasičský sbor, 

který vlastní a ovládá ne jmodern~j ~í techni~u hasebnich 9rost?edk~. 

Jejich autopark a hasičské vybavení je v ne?řetržit§ pohotovosti. 

Dnes ji ž požární vybavení počítá se slo~itostí zásahu , se stykem 

s otravnými plyny, neboť jak domácnosti, tak r dzn6 provozy jsou stále 

více vybaveny plastickými hmotami a materiály ze s urovi n , které p? i · 

hoření uvolňují jedovaté plyny. Z větších zásahů v Kalině v roc= 1991: 

škoda hodnota zachráněného 

Městské lázně tisíc 60 100 

ČSD, požár pantografu- techn. závada 11 467 2500 

Obřadní síň na hřbitově- vloupané ll 130 100 

bouda - tenis. hřiště 
ll l 5 

Jsou to desítky zásahů v domácnostech a závodech. Např . prasklé patru-

bí, požáry při rozmrazování potrubí, vypro šťování lidí a jejich záchra-

na před sebevraždou. Dokonalé t e chnické vybavení umožňu je vstup 

do domů a bytů se šetrností proti velkému poškození bytů. V rámci 

okresu byly zásahem hasičů uchráněny hodnoty ve vý š i 23 5 69 tisíc 

korun. Celkem bylo požárů s přímou škodou 19 60 tisíc Kčs. 

zvláštní kapitolou protipožární činnosti je sbor dobrovolnýc h hasičů, 

který byl v Kolíně založen v r. 1 86 7. Činností profesionálních ha-

sičů tento sbor donrovolníků má dnes již 17 starých členů, kteří by 

rádi vychovali mladé nástupce. Jejich posláním byly a k ce v proti-

požární výchově a prevenci (pořádek na půdách apod.). 



Závěr : 

Kronika byla vypracována začátkem r oku 1994 a j ako podklady byly 

použi ty: 

denní tisk - noviny, zap~jčené Veřejnou knihovnou v Ko l ín~ , Kolínské 

noviny, rovn~ž zap~jčené Veřejnou knihovnou v Kolín~ . 

Zápisy ze sch~zí I1ě stské rady v Kol ín~ , 

statistické údaje od Českého statistického úřadu. 

Návš těvami feditel~ v~znamn~ch kolínských padni~~ 

Konzultací a návštěvou Okresního sboru hasičů a měs tsk ého sboru 

Rozhovorem se zástupcem Městské privatizační komise 

Rozhovory s pracovníky MěÚ v Kolíně - vedoucími odborů 

Rozhovory s občan~ Kolína a množstvím telefon ických rozhovorů . 

Jelikož kronika byla zpracována až třetí rok po roce 1991, 

nebylo možno získat výstřižky z novin, protože archivní dokl a dy 

nelze stříhat. 
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